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A tARtAlOmBÓl

Biztosan mindenki járt 
már úgy, hogy valaki régi 
ismerősként üdvözölte az 
utcán. Az ember a legjobb 
esetben ilyenkor egy visz-
szaköszönéssel elintézheti 
a dolgot, de előfordulhat 
az is, hogy a rég látott 
barát beszélgetni óhajt. 
Ilyenkor az agyunkban 
kattogni kezdenek a fo-
gaskerekek, igennel és 
nemmel felelgetünk, s 
közben kutakodunk em-
lékezetünk bugyraiban, 
próbálván rájönni, hon-
nan ismerhetjük ezt a 
kedves illetőt.

Prefiszter Balázs teoló-
gushallgató egy nap így 
járt. A baj az volt, hogy 
nem egy számára isme-
retlennek tűnő egyén kö-
szönt rá, hanem egymás 
után üdvözölték őt holmi 
idegenek. Akadtak köztük 
hozzá hasonló korú fiatal 
fiúk és lányok, idősebb 
matrónák és tisztességben 
megőszült férfiak. Balázs 
csak értetlenül nézett, 
mit üdvözölgetik ezek az 
emberek őt. 

Egyszerűen nem tudta 
mire vélni a dolgot. 

Balázs nem követte a vi-
lágháló eseményeit, ezért 
nem tudta, hogy előző 
nap egy internetes portál 
beindította a „Köszönj 
minden ismeretlennek!” 
című mozgalmat. Ha tud-
ta volna, biztosan vissza-
köszön.

Íme, az internet néha 
közelebb is hozhatja az 
embereket egymáshoz.

Faja Péter
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Életműdíj
Életműdíjjal tüntették ki Altorjay Istvánt, a DE Általános orvos-

tudományi Kar egyetemi tanárát. Az elismerést a szent-Györgyi 
Albert orvosi Díjakkal együtt adták át a Magyar Tudományos 
Akadémián tartott rendezvényen április 11-én. Az elismerést 
minden évben olyan 40 év feletti orvosnak ítéli oda a díj zsűrije, 
aki rendkívüli odaadással, tudományos igényességgel és huma-
nitárius szemlélettel viseltetik a betegek iránt. A páciensek 700 
jelöltje közül idén Altorjay István (képünkön balról az ötödik) 
kapta a Goodwill Pharma Életműdíjat.

Food Day 
Egyetemünkön tanul hazánkban a legtöbb külföldi hallgató: 113 

nemzet csaknem hatezer diákja. Az International Food Day a kül-
földi hallgatókat tömörítő International student union legnagyobb 
és legnépszerűbb rendezvénye. A 14. alkalommal megszervezett 
nemzetközi gasztrofesztivál május 3-án ismét az Egyetem téren 
várja a látogatókat. A 15 órakor kezdődő rendezvényen egyetemünk 
brazil, kambodzsai, kínai, egyiptomi, izlandi, indiai, indonéz, iz-
raeli, japán, jordán, koreai, kurdisztáni, mexikói, moldáv, nigériai, 
pakisztáni, palesztin, dél-afrikai, szír, tajvani, tunéziai és jemeni 
hallgatói adnak ízelítőt nemzeti ételeikből. A kóstolójegyekből 
befolyt összeg egy részét idén is a Leukémiás Gyermekekért 
Alapítványnak adományozzák a szervezők.

Könyvbemutató
A Debreceni Egyetemen mutatták be a BTK Történelmi Intézet 

oktatóinak közreműködésével megjelent „Őrzők, vigyázzatok 
a határra!” és „Migráció a kora középkortól napjainkig” című 
köteteket. – A történelmi példák és események megmutatják, 
hogy egy országnak minden korban szüksége volt határainak 
védelmére, és ez napjainkra sem változott – mondta el Pósán 
László egyetemi docens. A történész, a könyv társszerkesztője a 
Migráció című kötettel kapcsolatban hangsúlyozta: történelmi 
példák bizonyítják, hogy az azonos kultúrkörből érkezők mindig 
tudtak alkalmazkodni, így az integrációjuk nem okozott problé-
mát, ennek ellentéte azonban konfliktusok forrása lehet, ami gátja 
a békés egymás mellett élésnek.
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Exportról felsőfokon
Az export növekedéséért felelős helyettes államtitkár április 

4-én tartott előadást a Gazdaságtudományi Karon. Joó István az 
intézmény egykori hallgatójaként szólt a diákokhoz. – A magyar 
versenyképességi fordulat egyik alapvető feltétele a hazai kis- és 
középvállalkozások fejlesztése annak érdekében, hogy az Eu-s átlag-
nál alacsonyabb exportrészesedésüket növelni lehessen. A magyar 
kivitel 2017-ben 100 milliárd, 2018-ban pedig már rekordszintű, 
105 milliárd forint felett volt. Hazánk célpiaca főként Németország, 
szlovákia, oroszország és románia, az exporttermékek legnagyobb 
arányban a járműgyártásból származnak. 

Szakmai Napok
Az informatikai szakma sokféleségét mutatták be a 20. Informati-

kai szakmai Napokon a DE IK-án. Az április 15-én és 16-án rende-
zett eseményen valamennyi szakterületről hallhattak előadásokat a 
diákok. Az idei programon 35 cég vett részt és 56 előadás hangzott 
el. A hallgatók a két nap alatt a legújabb technológiákkal, az aktuális 
szakmai témákkal ismerkedhettek, a több mint húsz standnál pedig 
a cégek képviselőitől kaphattak tanácsokat karrierjük elindításához, 
és próba állásinterjúkon is részt vehettek. 

Round University Ranking
A tavalyi eredményen csaknem ötven helyet javítva az 538. helyezést érte el a Debreceni Egye-

tem a round university ranking, a moszkvai székhelyű független szervezet 2019-es felsőoktatási 
világrangsorán. A listán a világ legjobb ezer egyetemét értékelik húsz tényező alapján, négy alapvető 
területen: oktatás (40%), kutatás (40%), nemzetközi mutatók (10%) és pénzügyi fenntarthatóság 
(10%). A vizsgált területek közül az intézmény a pénzügyi fenntarthatóság kategóriában érte el a leglátványosabb mutatót, az előző évi 
515-ről a 362. helyre előrelépve. oktatás kategóriában ugyancsak jelentős a javulás a tavalyi 619-ről az 529-re ugorva.

Egyetemi díjazottak
Április 11-e Debrecen szabad királyi várossá nyilvánításának 

napja. Az erről szóló kiváltságlevelet I. Lipót magyar király 
1693. április 11-én adományozta Debrecennek. Ez a nap a város 
napja, ebből az alkalomból Debrecen Város Díszpolgára címet 
adományozott a közgyűlés Barta Jánosnak, a Debreceni Egyetem 
Egyetemes Történeti Tanszék professor emeritusának. A város saj-
tódíjasa pedig az egyetem fenntartásában működő FM90 Campus 
rádió ügyvezető-főszerkesztője, Tóth Judit lett. A kitüntetettek 
április 11-én tartott ünnepi közgyűlésen vették át az elismeréseket 
a Kölcsey Központban.

Rajzolt versek 
színes versfeliratok lepték el április 11-én a Debreceni Egyetem 

épületeinek üvegfelületeit – az Egyetemi és Nemzeti Könyvtár idén 
is csatlakozott a „Posztolj verset az utcára!” kezdeményezéshez. A 
korábbi évekhez hasonlóan most is lehetőséget kapott mindenki, 
hogy elárassza a DEENK egységeinek üvegfelületeit, jelezvén, hogy 
József Attila születésnapja, a magyar költészet napja az egyetemi 
polgárok körében is kiemelt ünnep. Az üvegre írt versek mellett a 
Kós Károly Művészeti szakgimnáziummal együttműködve kiállí-
tás is nyílt az intézmény diákjainak versek ihlette alkotásaiból az 
Élettudományi Könyvtárban.
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A szakminiszter szerint a Debreceni Egyetemnek multi-
diszciplináris jellegéből adódóan hatalmas a szerepe ab-
ban, hogy az agrárium megtalálja a válaszokat a globális 
kihívásokra, hiszen ez csak a társtudományokkal együtt 
sikerülhet. Nagy István nyitotta meg az OTDK Agrártudo-
mányi Szekcióját. 

Tizenkét év után adott újra otthont a Debreceni Egyetem az 
országos Tudományos Diákköri Konferencia Agrártudományi 
szekciójának. Április 16-a és 18-a között 27 tagozatban minden ed-
diginél több, csaknem 300 hallgató mutatta be kutatási eredményeit 
az agrárkaron. A hazai felsőoktatási intézmények mellett Erdélyből, 
Felvidékről és Délvidékről is nagy számban érkeztek hallgatók, 
illetve a TDK-mozgalom történetében először a középiskolásoknak 
is lehetőségük volt a megmérettetésre.

– Karunkon hat évtizedes múltra tekint vissza a tudományos 
diákköri tevékenység, ez idő alatt két és félezer debreceni agráros 
hallgató gondolta úgy, hogy a kutatásban látja a jövőt. Tehetség-
nevelésünket a klasszikus agrártudományok mellett ma már az 
élelmiszerlánc-szemlélet hatja át, és csak egy lépésre vagyunk attól, 
hogy mindezt beillesszük a körforgásos biomassza-gazdaság rend-
szerébe – emelte ki az oTDK nyitóünnepségén mondott köszön-
tőjében Komlósi István, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdálkodási Kar dékánja.

A résztvevőket Pető Károly, a Gazdaságtudományi Kar dékánja 
és Bartha Elek oktatási rektorhelyettes is köszöntötte. Az egyetemi 

vezető utalt a debreceni agrárfelsőoktatás 150 éves múltja mellett 
a jövőre is: az agrárképzés további fejlesztése az egyetem stratégiai 
céljai között szerepel.

– Példaértékű az oTDK agrártudományi szekciója, hiszen a 
magyar vidék értelmiségét kívánjuk újraépíteni, és éppen emiatt 
rendkívüli jelentőségű az, hogy már a középiskolás korosztályt 
is ösztönözzük a kutatói pályára. Megnyitjuk előttük ezt a tudo-
mányos tehetséggondozó fórumot, ami egyedülálló a világon, 
tavaly bekerült a Magyarság Láthatatlan szellemi Múzeumába – 
hangsúlyozta szendrő Péter, az országos Tudományos Diákköri 
Tanács elnöke.

A tehetségek felkutatását Debrecen polgármestere is meghatáro-
zónak tekinti, így az oTDK – Papp László szavai szerint – a város-
nak is óriási lehetőség. Hatékonynak és jövőbemutatónak nevezte 
az együttműködést az egyetemmel, a város fejlesztési programjában 
az intézmény oktatási és kutatási tevékenysége kiemelt szerepet kap.

Az agrárminiszter az eseményt megnyitó beszédében a fiatal 
kutatókat a globális kihívásokra adandó válaszok keresésére biz-
tatta, a konferencia megnyitóján arról beszélt, mindenre a tudás 
jelenthet megoldást.

– A globális jelenségekből adódó kihívásokkal nap mint nap 
szembesülünk. Ezekre tisztán agrárválasz nem létezik, csak a 
társtudományokkal együtt tudjuk kidolgozni a szükséges megol-
dásokat. A Debreceni Egyetemnek ebben van óriási lehetősége és 
egyben feladata, hiszen valódi universitasként működik, a tudo-
mányterületek integráltan, közösen meg tudják találni azokat a 
lehetőségeket, melyekkel biztosan tekinthetünk a jövőbe – mondta 
a szakminiszter.

Nagy István példaként említette többek között 
az egyetem precíziós gazdálkodásban elért ered-
ményeit, valamint élelmiszer-fejlesztéssel, csoma-
golástechnológiával kapcsolatos törekvéseit. Mint 
elmondta: a Debreceni Egyetem tevékenysége a 
régió jelenét és jövőjét is meghatározza. Innovatív 
fejlesztéseket vár az intézménytől, és a kutatói 
eredmények minél nagyobb mértékű gyakorlati 
hasznosulását.

Az ünnepség keretében az első hallgatói 
előadás is elhangzott, az Állatorvostudományi 
Egyetem doktorjelöltje, Nyerges-Bohák Zsófia 
nyerte el a jogot arra, hogy elsőként bemutassa 
kutatását, roska Tamás-díjazottként.

Sajtóiroda – TH

A jövő agrárkutatói Debrecenben

A Debreceni Egyetem hallgatói nyerték a legtöbb díjat 
a XXXIV. országos Tudományos Diákköri Konferencia 
Agrártudományi szekciójában.

A Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezet-
gazdálkodási Kar, valamint a Gazdaságtudományi Kar hall-
gatói nyolc első, hat második és kilenc harmadik helyezést, 
ezek mellett pedig tizennégy különdíjat szereztek.

Debreceni siker
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Immár második éve, hogy tavasszal és ősszel is megren-
dezi az Állásbörzét a Debreceni Egyetem. Az április 17-i 
rendezvényen közel száz kiállító és karrierszakember 
várta a látogatókat. 

– Az állásbörze kiváló lehetőség a hallgatók mint a jövő legma-
gasabban képzett szakembergárdája és a vállalati szféra közötti kap-
csolatteremtésre. A rendezvénnyel segíteni szeretnénk a diákoknak, 
hogy megtalálják a számukra legjobb munkahelyet – hangsúlyozta 
Bartha Elek oktatási rektorhelyettes a megnyitón.

76 cég állíttatott standot a mostani Állásbörzén, betöltve ezzel 
az egész Főépület kiállítóterét. Van olyan multicég, amelyik az 
épület elé „szorult”, és van, amelyiknek pedig a karzaton jutott hely. 

– A helyek jelentkezési sorrendben telnek be, és van, aki már hó-
napokkal a rendezvény előtt jelzi megjelenési szándékát – mondta 
el Zsuppányi Noémi, az Állásbörze főszervezője. 

– Mindent megteszünk azért, hogy senkit ne kelljen elutasíta-
nunk, de a fizikai korlátokon mi sem tudunk átlépni – tette hozzá.

A 630 négyzetméteren kis- és középvállalatok, illetve multi-
nacionális cégek képviselői egyaránt jelen voltak. A standjaikon 
az aktuálisan elérhető pozícióktól, szakmai gyakorlatoktól és 
vállalati ösztöndíj-lehetőségektől akár diplomamunka-témáig 
minden elérhető volt. 

Ismét telt ház a kiállítóknál
Állásbörze 2019 tavasz

Mint ahogyan azt a látogatók megszokhatták, idén tavasszal is vol-
tak kísérőprogramok, amelyek megkönnyítik az álláskeresést. Több 
tanácsadó cégnél próba-állásinterjúkon is részt lehetett venni a kijelölt 
kabinokban. Elsősorban az álláskereső személyiségjegyeit vizsgál-
ták a grafológiai és a rajzos pszichológiai tanácsadáson, hiszen az 
önismeret szintén nagyon fontos álmaink állásának megtalálásakor. 
Gyakorlatiasabb dolgokkal, mint az önéletrajzírás formai és tartalmi 
oldalával, az álláshirdetések sablonos kifejezéseinek „megfejtésével” 
kapcsolatos kérdéseiket szintén feltehették a rendezvény alatt – ezekre 
az egyetem fiatal szakemberei tudták megadni a választ.

– A motiváció nagyon fontos az életben, és nincs ez másképp 
akkor sem, ha egy friss diplomás munkát keres. szeretnénk, ha ezzel 
a rendezvénnyel is segítenénk a hallgatónknak, hogy motiváltnak 
érezzék magukat, legyen szó munka, ösztöndíj vagy szakmai gya-
korlat kereséséről – mondta el Molnár Dániel, a Debreceni Egyetem 
Doktorandusz Önkormányzatának elnöke.

Fontos a munkavállaláskor támasztott elvárások között a nyelv-
tudás. Az Állásbörze keretei között zajló külügyi börze szervezői 
a rendezvényre azokat a szervezeteket gyűjtötték össze, amelyek 
segítségével a nyelvtudásunkat fejleszthetjük: megpályázhatunk 
egy ösztöndíjat, elmehetünk önkéntes munkára külföldre, vagy 
beiratkozhatunk az egyetem által kínált nyelvtanfolyamok egyikére.

Pogány Emese
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Egyedülálló egészségügyi mobil 
applikációt fejlesztett a Debreceni 
Egyetem. Az offline is működő UD 
Mediversity segít gyorsan és könnyen 
eligazodni a Klinikai Központ szolgál-
tatásai között. Az ingyenes alkalma-
zás Android és iOS platformokra is 
letölthető. 

orvos-, szakrendelés-, helyszínkereső 
funkciókat és vérnyomásnaplót is tartal-
maz a Debreceni Egyetem egészségügyi 
szolgáltatás-kereső applikációja. A uD 
Mediversity elnevezésű alkalmazás hasz-
nálatával a betegek és a hozzátartozók 
okostelefonjuk segítségével naprakész 
információkhoz juthatnak. Az egyetem 
betegellátásában részt vevő orvosai között 
több szempont alapján lehet keresni, sőt 
kedvenceket is be lehet állítani.

– Az applikáció nagy előnye az azonnali 
telefonhívás- és navigáció indítás, egyetlen 

Új állomásokkal és tíz új kerékpárral 
gyarapodott az UniBike kerékpár-
rendszer, amelyet mostantól közösen 
üzemeltet a Debreceni Egyetem és 
a Református Hittudományi Egyetem. 

Az együttműködésnek köszönhetően a 
Kollégium, az Andaházy utcán lévő inter-
nátus és a Nagyerdei stadion előtt is lehet 
kétkerekűt kölcsönözni.

Az új dokkolókat Kustár Zoltán, a Deb-
receni református Hittudományi Egyetem 
rektora és Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem  
kancellárja avatta fel, akik – stílszerűen – a 
járműveket elsőként birtokba vevő hallgatók 
társaságában kerékpáron gördültek be az ese-
mény helyszínére, mintegy jelképezve, hogy 
új fejezet nyílt a két intézmény egymáshoz 
szorosan kapcsolódó történetében.

– A most létrejött együttműködés is 
bizonyíték arra, hogy figyelünk egymásra, 
egymás igényeire, fel tudjuk fedezni az ed-
dig még kihasználatlan lehetőségeket, így 
mostantól a két éve már sikeresen működő 
uniBike rendszert nem csupán a DE, hanem 
a DrHE hallgatói és oktatói is igénybe vehe-
tik – mondta el a kancellár.

– Az uniBike egy fiatalos, innovatív kezde-
ményezés, amely számtalan praktikus előnyt 
biztosít mostantól számunkra is – mondta 

Két intézmény között két keréken

Kustár Zoltán. A DrHE rektora hangsúlyoz-
ta: a hagyományos együttműködés szeptem-
bertől a két intézmény által közösen indított 
történelem-vallástanár osztatlan képzéssel 
is bővül, amelynek keretében öt hallgató 
kezdheti meg elsőként tanulmányait.

A két egyetem együttműködése az újabb 
állomások bevonásán túl a kerékpárok 
igénybevételéhez is alkalmas, számtalan ked-
vezményt biztosító uniPass kártyarendszer 
használatára is kiterjed.

Az uniBike és az uniPass előnyeit Gaál 
István projektfelelős, kancellári megbízott 
ismertette.

– A Debreceni Egyetem által kifejlesztett, 
az országban egyedülálló intelligens kár-

UD Mediversity
érintés után indul a kért funkció. A navi-
gáció gyakorlatilag egyenesen a keresett 
szakrendelés vagy klinika bejáratáig vezet. 
A Klinikai Központ területén való tájéko-
zódást a helyszínkereső könnyíti meg, a 
gyakran látogatott szakrendelő vagy klinika 
adatai pedig szintén lementhetők a gyorsan 
elérhető kedvencek közé – tájékoztatott 
Vincze szilvia, a fejlesztésért felelős VIr 
Központ vezetője.

A Klinikai Központ fél éve megújult web-
oldala is hasznos segítséget nyújtott a be-
tegeknek, ez az applikáció viszont minden 
eddiginél jobban támogatja a betegbarát 
tájékoztatást. A letisztult formavilágú, az 
egységes egyetemi arculathoz igazodó app 
kifejezetten mobil eszközökre készült, így 
azok előnyeit kihasználva, a felhasználók 
kényelmesen, gyorsan tudják kezelni a 
felületet. Az alkalmazás rendkívüli előnye, 
hogy internet nélkül is használható. A uD 
Mediversity kiegészítő funkciói személyes 

tyarendszer – 
többek között – 
olvasójegyként 
használható az egyetem könyvtárában, segít 
a gépkocsik beléptetésében az intézmény 
területére, és ugyanezzel igénybe vehető az 
uniBike szolgáltatása is. A kártyából jelenleg 
40 ezer darab van forgalomban. A Hittudo-
mányi Egyetemen a rendszer elindulása óta 
már mintegy 80 kártyát igényeltek – mondta 
Gaál István.

A rendszerben jelenleg 100 kerékpár 
használható, mostantól az újonnan kialakí-
tott három állomáshellyel együtt összesen 7 
dokkolóban.

Sajtóiroda – BZs

adatok tárolását is lehetővé teszik, például 
vérnyomásnaplót is vezethet a felhasználó. 
A rögzített adatok alapján diagram készül, 
ami vizuális információt nyújt a vérnyomás 
alakulásáról. Az adatok mindig kéznél 
vannak, sőt a telefonról néhány érintéssel 
azonnal megoszthatók, továbbküldhetők. 
Az alkalmazás jelzi, ha a bevitt értékek túl 
alacsonyak vagy magasak. Hasznos funkció 
a dokumentumtár, ahová befotózhatók az 
orvosi leletek, laboreredmények, így azok 
nem vesznek el, hanem egy helyen tárol-
hatók, egy gombnyomással könnyedén 
elérhetők.

A Debreceni Egyetem újítása Android 
és ios rendszerű mobilokra is ingyenes 
letölthető. Az egészségügyi alkalmazást 
folyamatosan újabb funkciókkal bővítik a 
fejlesztők, így várhatóan még tavasszal a DE 
Kenézy Gyula Egyetemi Kórház adataival 
is kiegészül az applikáció.

Sajtóiroda – MM
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A Debreceni Egyetem Természettudományi és Technoló-
giai Karának Hallgatói Önkormányzata immár második 
alkalommal igyekezett örök élményt biztosítani a Végzős 
Bállal, ahol tökéletes alkalom nyílik arra, hogy a hallgatók 
ünnepélyes keretek között búcsúztassák az elmúlt éveket. 

A Főépület Díszudvarában impozáns, elegáns környezetben ün-
nepelhettek a Természettudományi és Technológiai Kar azon hall-
gatói, akik a 2018/2019-es tavaszi vagy 2019/2020-as őszi félévben 
teszik le záróvizsgájukat, akik együtt élték meg ezen évek legszebb, 
ugyanakkor legnehezebb pillanatait is, és egymást segítve jutottak 
el a diploma kézzel fogható közelségébe. Ez az év több szempontból 
is különleges, hiszen idén ünnepli a kar fennállásának hetvenedik 
évfordulóját, most végez az osztatlan tanárképzés első évfolyama, 

A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kar , illetve 
a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgaz-
dálkodási Kar hagyományosan megrendezte a Felezést, 
amely idén április 8–10. között volt esedékes az egyetem 
Böszörményi úti campusán. 

A Felezés az adott év másodéves Bsc, elsőéves FosZ és elsőéves 
Msc hallgatóit érinti elsősorban, akik három napon keresztül 
ünnepelhetik, hogy félúton járnak diplomájuk megszerzése felé. 
A szervezők idén is csapatok nevezését várták, amelyek aztán 
együtt vettek részt a különböző programokon. Az eseményt főzés 
nyitotta, méghozzá 24 együttes részvételével. Az alapvető eszközök, 
alapfűszerek biztosítottak voltak a hallgatók számára, akik szabad 
kezet kaptak az ételek elkészítésével kapcsolatban, készült így többek 
között chilis bab vagy éppen pörkölt is.

A rendre népszerű Chili Burger-evő versenyre a második napon 
várták a bátor jelentkezőket, akiknek tíz perc állt a rendelkezésükre, 
hogy elfogyasszanak egy – a sárréti Chilifarm csípős szószával 
megkent – hamburgert. A versenyzőket sokan biztatták, ráadásul 
Lorán Barnabás (Trabarna) műsorvezetőként mindent megtett 
a jó hangulatért, amelyre végül nem is lehetett panasz. A három 
leggyorsabb burgerevő külön díjazásban részesült.

Este a felezők éjszakai túrán tették próbára magukat: a Böször-
ményi úti campus területén 11 állomáson barangoltak át közösen, 

Mérföldkő a végzősök életében
és idén üdvözölték a végzősök között azokat is, akik a duális képzés 
keretein belül végezték el az egyetemet. A Természettudományi és 
Technológiai Kar Hallgatói Önkormányzat képviselői úgy gon-
dolják, hogy a gólyabál megfelelő indítása az egyetemi éveknek, 
így a búcsúzás sem lehet kevésbé ünnepélyes, ami már inkább a 
felnőtté válásról szól és az összetartozás üzenetét hordozza. Az estet 
Jakab Gergő, a Természettudományi és Technológiai Kar Hallgatói 
Önkormányzatának elnöke nyitotta meg, aki néhány szóban kö-
szöntötte az ünnepelteket:

„Nekünk a TTK nemcsak egy kar, hanem egy második család. 
Boldog és büszke vagyok, hogy ennyi hallgatót látok itt ma este, 
remélem, hogy ez a jövőben sem lesz másképp.”

Kun Ferenc, a Természettudományi és Technológiai Kar dékánja 
is ünnepélyes, megható beszéddel szólt a megjelentekhez:

„Arra kérem a hallgatókat, hogy legyenek büszkék arra, hogy 
nálunk tanultak, legyenek biztosak abban, hogy az a tudás, amit 
kaptak tőlünk, egész életükben kellő útravalót fog adni ahhoz, hogy 
megvalósítsák álmaikat.”

A végzősök nevében Pál Petra, anyagtudomány mesterszakos 
hallgató osztotta meg gondolatait, érzéseit az elmúlt évekről, felele-
venítette, hogy honnan is indultak és hová jutottak el tanulmányaik 
elvégzése alatt.

A megnyitó beszédek után Kun Ferenc adta át a végzős hallga-
tóknak az emlékül szolgáló dísztűt és az oklevelet. A vacsora után 
a hajnalig tartó jó hangulatról Dj. Czipi gondoskodott, a feldíszített 
fotófal előtt pedig lehetőség nyílt arra, hogy mindenki megörökítse 
az est legszebb, legfelhőtlenebb pillanatait.

DEHDK Sajtóiroda – Kovács Gabriella, fotó: Balogh Albert

Félúton…

ezek mindegyike valamilyen ügyességi feladat elé állította őket. 
Hétfőn és kedden nem ért véget a nap az említett programokkal, 
hiszen a Kazánházban előbb az uFo update, Dj Yamina és Dj PéGé 
váltották egymást a színpadon, majd másnap fellépett a BsW, rICo 
x Miss Mood, illetve Dj Juhász Laci is. szerdán vacsorával zárult 
a rendezvény, amelyen a felező hallgatók és oktatóik együtt vettek 
részt. Az estét öt különböző italt felvonultató pálinkakóstoló színe-
sítette, míg a talpalávalót a Panorama Party show Band biztosította.

A szervezők célja minden évben, hogy a felezők közelebb kerülje-
nek egymáshoz, ismerkedjenek, így szorosabb kapcsolat alakuljon ki 
a különböző szakok és évfolyamok hallgatói között. A programokat, 
illetve azok népszerűségét látva, erre idén (is) minden esély megvolt.

Tóth Márkó – DEHDK Sajtóiroda, fotó: Balogh Albert
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Életének 76. évében elhunyt oláh Éva Professor Emerita, a gyermekgyógyászat 
kiemelkedő képviselője, a Debreceni Egyetem Gyermekgyógyászati Klinikájának 
volt igazgatója. 

oláh Éva professzor asszony 1968-ban fejezte be egyetemi tanulmányait a Deb-
receni orvostudományi Egyetemen, ahol „sub auspiciis rei publicae popularis” 
kitüntetéssel avatták orvosdoktorrá.

ugyanebben az évben nyert kinevezést a Gyermekklinikára, ahol azóta is 
megszakítás nélkül dolgozott. 1972-ben csecsemő- és gyermekgyógyászatból, 
1980-ban humángenetikából szerzett szakorvosi képesítést. Tudományos al-
kotó munkája elsősorban az utóbbihoz kötődött, ezen belül a daganatkutatás, 
az onkogenetika irányába haladt, amelyre alapozva alapította meg 1973-ban a 
klinikai genetikai laboratóriumot.

Emberi kvalitásai, tudása és eredményei alapján 1992-ben egyetemi tanárrá 
és a Gyermekklinika igazgatójává nevezték ki. Tizenöt éven keresztül, 2007-ig 
irányította a klinika oktató-, kutató- és betegellátó munkáját. Ezt követően 
a Klinikai Genetikai Központ szakmai igazgatójaként végezte tevékenységét 
egészen 70 éves koráig.

E két hatalmas terület, a csecsemő- és gyermekgyógyászat, valamint a klinikai 
genetika művelése párhuzamosan haladt egész életútján át. Mind a kandidátusi 
tudományos értekezése, mind az orvostudomány doktora címért alkotott műve a vérképzőszervi betegségek kromoszóma- 
rendellenességeinek jelentőségével foglalkozott.

számos hosszabb külföldi tanulmányúton gazdagította a nemzetközi tudományt, többek között Dániában, az Amerikai 
Egyesült Államokban és Hollandiában épített ki szakmai és baráti kapcsolatokat. Ennek eredményeként a hagyományos 
sejtgenetikai vizsgálatokat korszerű módszerekkel egészítette ki. Munkájának gyümölcsét nem csupán Ő, hanem munkatársai 
is élvezték: gondoskodó, segítőkész irányítóként közeli kollégái tudományos minősítéseket, díjakat, nemzetközi konferencia- 
részvételeket, ösztöndíjakat és megbecsülést kaptak tőle.

Mint oktató, kiemelkedik a Debreceni Egyetem tanárai közül. Különös gondot fordított a fiatalságra. számos tankönyvet 
írt a gyermekgyógyászat és a klinikai genetika területén. Aktívan szervezte a graduális és a posztgraduális képzéseket, a 
Tudományos Diákkör meghatározó vezető egyénisége volt, irányításával számos díjazott pályamunka és előadás készült. 
Hallgatói Pro scientia Érmet kaptak, vezetésével kandidátusi és PhD-értekezések születtek.

Klinikai munkájában a nagy elődök hagyományait folytatta, ezáltal a Gyermekklinika, mint régiónk vezető fekvőbeteg- 
ellátó intézménye, folyamatosan fejlődött.

Közéleti tevékenysége kimagasló: elnöke volt a Magyar Gyermekorvosok Társaságának, a Magyar Humángenetika Tár-
saságnak, aktív részese volt számos európai gyermekgyógyászati és humángenetikai társaságnak, a világ minden pontján 
képviselte a magyar és az európai gyermekorvosokat, számos tanulmányt készített az európai gyermekellátásról, melynek 
eredményeit európai és világkongresszusokon ismertette. A magyar gyermekgyógyászat utazó nagykövete volt. Kitüntetései és 
elismerései méltatták életútját, melyek közül legbüszkébb a hallgatók által öt alkalommal adományozott „Év oktatója” címre 
volt. 2003-ban lett az Általános orvostudományi Kar Kiváló oktatója, majd 2004-ben vette át a Went István Emlékérmet a 
kísérletes orvostudomány területén elért magas szintű tudományos eredményei elismeréseként.

Egyetemi, városi és országos kitüntetései közül a schöpf-Merei Emlékérem, a Pro urbe Díj, a semmelweis Díj, és a „Berettyó-
újfalu Díszpolgára” kitüntető cím is jelzi, hogy hatalmas szorgalommal nemzetközi értelemben is kiváló eredményeket ért el.

Kimeríthetetlen energiáját példázza, hogy nyugdíjba vonulása után Professor Emeritaként 70 éves korától is aktívan részt 
vett az egyetem életében. A Professzori Klub elnökeként nagymértékben hozzájárult egyetemünk kulturális életéhez, oda-
figyelt idősebb professzor társaira is, rendszeres tudományos és kulturális események központjává vált a Professzori Klub.

Mind szűkebb otthonában, a Debreceni Egyetem Gyermekklinikáján, mind pedig az egész egyetemen, sőt az egész magyar 
gyermekgyógyász közösségben, a tudományos életben nagy űrt hagy maga után. Hálával és tisztelettel búcsúznak a magyar 
és nemzetközi gyermekgyógyászat jeles képviselőjétől a munkatársak, a tanítványok, a barátok és az általa gyógyított kis 
betegek is. Köszönet illeti iskolateremtő munkáját, a maga mögött hagyott kiemelkedően gazdag és színes életpályát, amely 
útmutatóként szolgál a jövő nemzedékei számára is.

oláh Éva professzor asszonyt a Debreceni Egyetem, az Általános orvostudományi Kar és a Klinikai Központ saját ha-
lottjának tekinti.

Oláh Éva
(1943–2019)



EgyEtEmi ÉlEt  132019. április



2019. április14  unideb.hu HÁttÉR

Nem volt érdemes kihagyni idén sem a Debreceni Egyetem Műszaki Kar Hallgatói 
Önkormányzatának háromnapos buliját, a Műszaki sörsátort, mely az évek alatt pár száz 
fős rendezvényből szinte minifesztivállá nőtte ki magát és szemeszterenként 
várja a hallgatókat. Kocsmasportok, izgalmas vetítések, 
esketés, mulatós és elektronikus zene és a jól megszokott 
fellépők vártak minden látogatót a Kassai úti campusra. 

Április közepén három napon keresztül több ezer 
egyetemista bulizott önfeledten a Műszaki sörsátorban, 
melynek a hagyományokhoz híven a Lovarda és környéke 
adott otthont. A több mint tíz évre visszanyúló programso-
rozat igyekezett idén is színes, minden érdeklődést kielégítő 
programot kínálni a látogatóknak.

Az első nap Zelenák Krisztián és Tóth Bence élő zené-
vel alapozta meg a hangulatot a főzéshez, mely a sörsátor 
elmaradhatatlan programja. A bátrabbakat Box-ring várta a Fényes Fight Team 
sportegyesület jóvoltából, ahol közelharci bemutatót tekinthettek meg, vagy akár 
egymás ellen is ringbe szállhattak a hallgatók.

A DEAC Darts sportegyesület által felállított tábláknál mindenki próbára tehette 
dartstudását is, a kocsmasportok mellett a kilátogatók nemcsak kikapcsolódhattak, 
de párjukat is megtalálhatták a háromnapos rendezvény alatt, ahol 
az esketés alkalmával, a sörpapok előtt egy nem mindennapi cere-
mónia keretében kimondhatták egymásnak a boldogító igent. Az 
est további jó hangulatáról és a talpalávalóról MC Hawer és Tekknő, 
rostás szabika, és végül, de nem utolsósorban az idén először együtt 
debütáló rezidens páros, Dj Talaj feat. Mc Kele gondoskodott.

A programsorozat második napján a mindig népszerű sörpong 
volt az egyik kísérőprogram, kora este pedig elkezdődött a sokak 
által leginkább várt esemény: a Trónok Harca befejező évadnyitó 
epizód vetítése, ahol karfás székeken és babzsákokon ülve, popcornt 
eszegetve izgulhatta végig mindenki az első részt, a sport iránt ra-
jongók pedig a Lovarda mellett felállított rendezvénysátorban a Bajnokok Ligája 
negyeddöntő visszavágó csoportmérkőzését nézve szurkolhattak kedvencüknek. 
Este Willcox, szecsei, Jackwell és a rezidens Dew Tailor biztosította a zenét a 
tomboló közönségnek.

Az utolsó nap is bővelkedett programokban, a szervezők igyekeztek mél-
tóképpen lezárni a műszakisok fesztiválját. Az esti bulira való hangolódásra 
kiváló játék volt a sörsátor challenge, ahol több állomásból álló vetélkedősorozat várt 
mindenkit, az ügyesebbek pedig az útlevelükre való pecsétet megszerezve értékes italnyereményeket 
vehettek át. rekeszépítéssel fokozták tovább a hangulatot, emelkedett az adrenalinszint, próbára tehette magát bárki.

A hét zárásaként Dévényi Tibi bácsi és pöttyös labdái hozták meg a jó hangulatot, majd a V-Tech, Csordás Tibi, a Fiesta volt 
frontembere és a sörsátor állandó házigazdája, rezidense, Dj sunny bulizott együtt több ezer hallgatóval hajnalig.

DEHDK – Kovács Gabriella, fotó: Balogh Albert
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Kovács Eszter Csilla a Debreceni Egyetem Hallgatói 
és Doktorandusz Képviseletének alelnöke, emellett 
blogger és slammer, valamint 2019 januárjától 
a Hallgatói Önkormányzatok Országos Konferenciájában 
(HÖOK) is feladatot vállal. Új pozíciójáról, az oda vezető 
útról és a terveiről is beszámolt nekünk

EÉ: – A Hallgatói Önkormányzatok Országos Konferenciájának 
elnökségi tagjának választottak. Mi a pozíció, mik a feladatköreid?

– Kommunikációért felelős elnökségi tag vagyok, ami azt jelenti, 
hogy minden, ami kommunikáció, az én reszortom: főleg az online 
kommunikáció, a honlaptól kezdve a Facebookon át az Instagramig. 
Van a HÖoK-nak egy kommunikációs munkacsoportja, a velük 
való együttgondolkodás, közös munka is az én feladatom. Az 
EFoTT Promóter program vezetője is én lettem, így a feladatom, 
hogy összefogjak majd nyolcvan embert, és Magyarország-szerte 
rajtuk keresztül hirdessem, hogy az EFoTT egy remek választás 
egy egyetemistának.
EÉ: – Az itteni feladataidat is megtartottad?

– Itt, Debrecenben a Hallgatói 
és Doktorandusz Képviselet-
ben vagyok kommunikációs 
ügyekért felelős alelnök, ehhez 
kapcsolódóan nagyon sok fel-
adatom is van. Nem szeretném 
ezt a munkát feladni, mert a 
Debreceni Egyetem és maga 
Debrecen mindig a szívem 
csücske marad. Attól függetle-
nül, hogy a HÖoK-ban vállalok 
szerepet, szeretném az itthoni 
rendezvényeket, az itthoni kom-
munikációt segíteni.

EÉ: – Egyedüli debreceniként veszel részt a HÖOK munkájában?
– Nem. Csont István, aki jelenleg a DEHÖK-ben elnökhelyettes, ő 

az előző elnökségben elnökségi tag volt, viszont január elsejétől a Fe-
lügyelő Bizottság elnöke lett, szóval így ketten leszünk Debrecenből.
EÉ: – Hogy birkózol meg az új szerepkörrel, hogyan fér össze az 
elfoglaltságaiddal?

– Bármennyire is azt gondolják, Budapest egyáltalán nincs közel, 
és hiába hisszük, hogy a vonatúton mennyi mindent lehet csinálni, 
igazából nem így van. Nehéz volt, hogy oda kellett költöznöm, hogy 
egy új környezetben kell ugyanúgy teljesítenem, mint eddig. Nem 
hátrálok meg, de tény, hogy nehéz ezt a megváltozott helyzetet ösz-

Országos színtéren

szeegyeztetni bárminemű másik munkámmal vagy hobbimmal, de 
úgy vagyok vele, hogy most vagyok fiatal, most kell sokat vállalnom, 
ameddig még bírok sokat vállalni.
EÉ: – Milyen út vezetett a kinevezésedig?

– Bármely felsőoktatási intézmény hallgatója jelentkezhet a 
HÖoK elnöki pozíciójáért, azután ő kér fel különböző intéz-
ményekből tagokat, akiket a saját elnökségében szeretne látni. 
Nyilván ebben szerepet játszik, hogy ismeri-e azokat, akikkel 
együtt szeretne dolgozni, és hogy a felsőoktatási intézmények kit 
javasolnak. Azután, hogy a jelölés megtörtént, van egy közgyűlés, 
amelynek a tagjai megválasztják az elnököt. Amint ő megnyerte a 
választást, megjelöli azokat, akikkel együtt dolgozna két évig, és kéri 
a közgyűlést, hogy őket is egyesével szavazza meg. Mikor Murai 
László, aki az ELTE hallgatója és az EHÖK elnöke volt, elindult az 
elnöki tisztségért, akkor ő keresett meg engem, hogy kellene neki 
egy kommunikációs, és szeretné, ha részt vennék ebben a kétéves 
munkában. Dolgoztunk már együtt a Bölcsélet Konferencia és 
más bölcsész együttműködések kapcsán, az ELTE és a Debreceni 
Egyetem egyre jobb viszonyt ápol ezen a területen. Tízen kerültünk 
be az elnökségbe, közülük én vagyok az egyetlen lány, ami ugyan 
kicsit nehezíti a helyzetet, de szeretem a kihívásokat.
EÉ: – Milyen tervekkel vágsz neki ennek a kihívásnak?

– A jelenlegi elnökség nagy hangsúlyt fektet arra, hogy az új 
generációt is elérje. Ennek nagyon fontos része a kommunikáció, 
főleg a social medián keresztül, illetve szeretnénk feléleszteni a 
HÖoK-nak egy Youtube-csatornáját is, amelyen vlogokat és szó-
rakoztató tartalmakat szeretnénk létrehozni, illetve tervben van 
még egy podcast is, nyilván felsőoktatási témákban. Ez sarkalatos 
pontja volt az elnöki pályázatnak is.

DEHDK Sajtóiroda – Vida László, fotó: Rozsi Kristóf

Újra kinyitja kapuit a DE hallgatói előtt a Global Tower május 2-án. Az Egyetemi Hallgatói Külügyi 
Bizottság, AIEsEC és az EsN Debrecen közös rendezvényének idén is a Nagyerdei Víztorony ad otthont, 
amely számos érdekes, színes programmal várja egy nemzetközi délutánra az érdeklődőket. A cél, hogy 
a külföldi és magyar hallgatók közelebb kerüljenek egymáshoz, megismerjék a másik kultúráját, nyelveket tanuljanak, és mindezt jó 
hangulatban tegyék. Az egyetemisták többféle versenyen is próbára tehetik magukat: a csapatoknak szóló Mini olimpián öt föld-
rész játékaiban mérkőzhetnek meg, míg a Talent show másfajta képességek bemutatására ad lehetőséget. Ha pedig valaki inkább 
a kamerája mögött érzi ügyesnek magát, az három témakörben nevezhet fotókat. Infó: facebook.com/events/282701482665641

Ahol nemzetek találkoznak
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Barátként és szövetségesként tekint az Amerikai Egye-
sült Államok Magyarországra. Erről beszélt Debrecenben 
az USA budapesti nagykövetségének második embere. 
David Kostelancik követtanácsos a Debreceni Egyetemet 
is felkereste, ahol exkluzív interjút adott az Egyetemi 
Életnek. 

David Kostelancik már harmadik alkalommal érkezett Debrecenbe 
– mondhatni, visszajáró vendég. Mostani látogatásának legfontosabb 
célja az amerikai–magyar kapcsolatok további mélyítése volt. 

– Elsősorban azért jöttem, hogy meglátogassam az itt élő baráta-
imat, valamint az Egyesült Államok számára fontos szereplőket és 
döntéshozókat. Így Debrecen város és az egyetem vezetőit, illetve 
az üzleti élet több szereplőjét. Találkoztam Debrecenben működő 
amerikai cégek képviselőivel is, felkerestem a National Instruments 
Ipari Parkban működő üzemét. Nem új megállapodások megkö-
tése volt a cél, hanem a már meglévő kapcsolataink fenntartása és 
további erősítése. Nagyon lényegesnek tartom, hogy fennmaradjon 
a szoros kötelék az Egyesült Államok Budapesti Nagykövetsége és 
a számára fontos intézmények, valamint egyéb partnerek között – 
mondta David Kostelancik. 
Az amerikai követtanácsost a Debreceni Egyetem részéről Bartha 
Elek oktatási rektorhelyettes fogadta. Áttekintették az amerikai 
nagykövetség és az egyetem között már meglévő és jól működő együtt-
működéseket, és megerősítették az elköteleződést ezek folytatására. 

– A nagykövetség és az egyetem között az Angol-Amerikai 
Intézet kapcsán a legerősebb a kooperáció. Az Egyesült Államok 
mindenben támogatja az intézet munkáját, például angol anya-
nyelvű szakemberek jelenlétével, akik mind az oktatóknak, mind a 
hallgatóknak segítséget nyújtanak a képzés során, tovább emelve a 
Debreceni Egyetemen zajló oktatás színvonalát. Fontosnak tartjuk, 
hogy fejlesszük a hallgatók angol nyelvtudását, hiszen ennek hasznát 
veszik a későbbi munkájukban, kutatásaikban, sőt akár amerikai 
tanulmányutak során is – tette hozzá a követtanácsos. 
Amerikai tanulmányutakat pedig több ösztöndíj is finanszíroz. 
A Fulbright kínálta lehetőségekről nemrégiben tartott tájékoztatót 
a Debreceni Egyetemen a Fulbright Hungary elnöke. 

– A magam részéről erős támogatója vagyok a nemzetközi tanul-
mányi ösztöndíjaknak, amelyek kiváló lehetőségeket biztosítanak 
a tanulás mellett az országok közötti kapcsolatok erősítésére is. 
Egy ország gazdagodását szolgálja, ha állampolgárai más népeket, 

kultúrákat, hagyományokat is megismernek, és azok történelmét. 
Mindez segíti a kölcsönös megértést és együttműködést is. Arról 
nem is beszélve, hogy a diákok eredeti, anyanyelvi környezetben 
fejleszthetik a nyelvtudásukat. Az idősebb fiam például oroszor-
szágban volt évekig cserediák, és mára folyékonyan beszél oroszul. 
Nemcsak a magyar hallgatók esetében gondolom fontosnak, hogy 
az usA-ban tanulhassanak, hanem a környező országokban élő 
(például osztrák, cseh stb.) egyetemistákat illetően is – hangsúlyozta 
az amerikai ügyvivő. 
Ugyanakkor amerikai diákok is érkeznek Debrecenbe. David 
Kostelancik több okból is szívesen ajánlja az amerikai hallgatóknak, 
hogy ide jöjjenek tanulni. 

– A Debreceni Egyetemnek jó hírneve van. Ez egy kiváló egyetem, 
nagyszerű szakokkal. sok külföldi diák tanul itt, akiket nagyon 
szívesen fogadnak. Nagy tapasztalatokkal és komoly hagyomá-
nyokkal rendelkeznek már ebben. Debrecen az ország második 
legnagyobb városaként egy nagyon élhető környezetet kínál a 
külföldiek számára, pezsgő és inspiráló kulturális élettel, széles körű 
oktatási lehetőségekkel. Úgy gondolom, hogy ez egy nagyszerű hely 
amerikai diákoknak is a tanulásra és kulturális tapasztalatcserére – 
fogalmazott a követtanácsos.
David Kostelancik maga is példát mutat a kulturális tapasztalat-
szerzésben. 2017 óta tevékenykedik az Amerikai Egyesült Államok 
budapesti nagykövetségén, és azóta több dolog is a szívéhez nőtt 
Magyarországon. 

– A kedvelt dolgok listájának csúcsán egyértelműen a zene áll. 

„Barátként tekintünk Magyarországra”

Névjegy

David Kostelancik 2017 óta dolgozik az Amerikai Egye-
sült Államok Budapesti Nagykövetségén. Legfontosabb 
feladata, hogy segítse a nagykövetet, koordinálja a követség 
dolgozóinak munkáját, összehangolja az egyes osztályok és 
részlegek tevékenységeit. Amikor a nagykövet nem tartóz-
kodik Magyarországon, akkor ügyvivőként dolgozik, tehát a 
nagykövetet helyettesíti. Ha a nagykövet Budapesten van, akkor 
követtanácsosként segíti a nagykövet munkáját. Ő a felelős a 
követség különböző osztályaiban és irodáiban végzett munka 
felügyeletéért és összehangolásáért. 

ZOOm
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Magam is zenész vagyok, így nagy érdeklődéssel vetettem bele 
magam a magyarországi zenei életbe, rendszeresen járok kon-
certekre, klubokba egyedül vagy a családtagjaimmal. Ha kedvenc 
magyar előadót kellene megneveznem, akkor egyértelműen Little 
G. Weevil a favorit, akit egy kiváló blueszenésznek tartok, nemré-
giben a magyar X-Faktorban is szerepelt. Mivel a fővárosban élek, 
ezért elsősorban inkább Budapesten veszek részt kulturális progra-
mokon, de Debrecenhez is fűznek zenei élmények. Volt alkalmam 
Papp László polgármester úr meghívására részt venni egy amerikai 
katonazenekar itteni koncertjén tavaly nyáron. A zenén kívül nagy 
érdeklődéssel fordulok a magyar kultúra és történelem felé, és persze 
magam is szeretem a finom magyar ételeket és borokat is – tette 
hozzá a követtanácsos.
Az itteni környezet az amerikai befektetők számára is vonzó. Az 
érdeklődést jól jelzi, hogy a texasi National Instruments több mint 
egy évtizeden keresztül Debrecenben működtette egyetlen gyárát 
az Egyesült Államok területén kívül. David Kostelancik nagyon jó 
kezdeményezésnek tartja az Ipari Park létrehozását.

– Több amerikai cég is működik itt – kiváló feltételek között. 
A debreceni városvezetés erre a területre kiemelten fókuszál, 
nagyon segítőkészek, az erőfeszítéseiknek pedig meg is van a 
pozitív hozadéka. Debrecen és Magyarország több okból is kiváló 
befektetési lehetőség amerikai cégek számára. Először is a helyszín: 
Magyarország központi fekvése miatt ideális bázisként tud szol-
gálni, a termékeket innen nagyon könnyen lehet a környező or-
szágokba szállítani. Másodsorban jól képzett és nagyon tehetséges 
munkaerő található itt. A magyarok energikusak, szorgalmasak és 
kreatívak. A kiváló munkaerő biztosítását nagy egyetemek segítik, 
amelyek diplomás szakembereket képeznek, és fontos kutatásokat 
is végeznek. Ebben a folyamatban a magyar kormány is segítőkész 
és támogató – tette hozzá David Kostelancik.
A kormányközi kapcsolatok is érezhetően javultak az utóbbi évek-
ben. Ezt több vezető amerikai tisztségviselő budapesti látogatása 
is jelezte. Tavaly Budapesten járt Rick Perry energiaügyi miniszter, 
aki Orbán Viktorral is találkozott. Ez azért is jelentős, mert ez volt 
2011 óta az első kormányszintű látogatás Washingtonból.

– Az Egyesült Államok nagyon elkötelezett az erős amerikai–
magyar kapcsolatok iránt. Az energetikai kérdéseket kiemelten 
fontosnak tartjuk, ez egy jó terület az országaink közti együttmű-
ködésre. Mike Pompeo külügyminiszter is Magyarországon járt 
idén februárban, megbeszélést folytatott orbán Viktor miniszter-
elnökkel és szijjártó Péter külügyminiszterrel. Az Amerikai Egye-
sült Államok Magyarország barátja és szövetségese. szeretnénk 
még szorosabban együttműködni több olyan dologban, amelyek 
mindkét ország érdekét szolgálják. Ilyen például a biztonság. 
oroszország és Kína is hangsúlyosan jelen van az országban, de 
mi azt szeretnénk, ha a magyarok tudnák: az Egyesült Államok 
is itt van, barátként, és készen állunk a még szorosabb együttmű-
ködésre. Ehhez további munkára van szükség – hangsúlyozta az 
amerikai ügyvivő. 
Az amerikai–magyar együttműködést olyan intézmények segítik a min-
dennapokban, mint a Debrecenben is működő Amerikai Kuckó, amely 
a Méliusz Juhász Péter Könyvtár épületében található, a Bem téren. 

– Ez az intézmény nagyon fontos része az amerikai–magyar 
együttműködésnek, az amerikai kormányzat kiemelten támogat-
ja a rendezvényeit. Itt első kézből tájékozódhatnak az amerikai 
ösztöndíj- és nyári munkalehetőségekről, az angol és spanyol 
nyelvű társalgási klubokban pedig bárki ingyenesen fejlesztheti 
a nyelvtudását. Bátorítunk mindenkit: diákokat és dolgozókat, 
fiatalokat és időseket, minden állampolgárt, hogy látogassák az 
Amerikai Kuckót, és vegyenek részt a programjaikon – emelte ki 
David Kostelancik. 
A debreceni Amerikai Kuckóban angol és magyar nyelvű ismeretter-
jesztő előadásokat és workshopokat is szerveznek többek között olyan 
témákban, mint a pályázatírás vagy a vállalkozóvá válás. Az állás-
keresőknek és a már dolgozóknak is segítenek olyan programokkal, 
amelyek az üzleti kommunikáció világába kalauzolnak. Ugyanakkor 
amerikai vendégelőadókkal is folyamatosan találkozhatnak a részt-
vevők. Könnyed programokból sincs hiány: van tökfaragóverseny, 
halloweenparti, hálaadás napi vacsora, illetve karácsonyi és függet-
lenség napi ünnepség is. 

Kenyeres Attila, Ölveti László,  fotó: Csontos Máté

ZOOm



2019. április18  unideb.hu HiRDEtÉS



EgyEtEmi ÉlEt  192019. április ZOOm

A Debreceni Campus Nonprofit Köz-
hasznú Kft. már négy éve szervez a nagy 
hagyományú utazási Vásárral párhuza-
mosan autókiállítást is. A szervezők most 
továbbgondolták a kiállítás alapötletét, és 
idén olyan hiánypótló koncepcióban ren-
dezik meg a Debrecen Drive-ra keresztelt 
eseményt, amely méltán tarthat számot a 
széles érdeklődési körrel rendelkező kö-
zönség figyelmére. Nemcsak azért, mert 
a Nagyerdei stadion körül, mintegy 50 
ezer négyzetméteren tekinthetik meg a 
laikusok és a szakmabeliek, a régi és a 
legújabb modellek igézettjei, a kicsik és 
a nagyok azt a több mint 500 járművet 
(250 új autó lesz kiállítva, így a Drive-on 
lesz a legnagyobb újgépjármű-kínálat egy  
helyen), amely május 25-én és 26-án várja 
a nézők seregét. Hanem azért is, mert a 
cívisvárosban korábban nem láthatott 
showműsorokat tekinthet meg a közönség.

Május utolsó hétvégéjének járműipari 
seregszemléjén háromóránként az úgyneve-
zett Drive Katlanba szervezett mutatványok 
színesítik a programot, ahol a közönség 
kiépített lelátókról nézheti a driftesek, a kasz-
kadőrök és a motorosok kunsztjait. Erdős 
Csaba kaszkadőr és csapata egy olyan terep-
járót is magával hoz, ami rámpa nélkül fog 
két oldalsó kerekére állni. A csapat ezenfelül 
motorokkal, quadokkal, egyszerű biciklikkel 
érkezik, és produkciójuk nemcsak látvá-

nyosságával fogja emelni a Debrecen Drive 
színvonalát, hanem azáltal is, hogy Erdősék 
a kaszkadőrszakma rejtelmeibe nyújtanak 
betekintést. A közönség vállalkozó szellemű 
tagjait, természetesen a legszigorúbb bizton-
sági előírásokra ügyelő stáb közbenjárásával, 
járműveikre is fogják invitálni. 

A rendezvényen összesen 12 autóroncs 
kerül szétzúzásra a bigfootként is ismert 
monster truckokkal. Napi három taposó 
show-val készülnek a Monstershow munka-
társai, amik egy meghatározott koreográfia 
alapján illeszkednek majd a műsorkoncep-
cióba. radák János „radír”, a driftes szakma 
legismertebb magyar művelője mellett a 
motocross-freeride vonal hazai képviselői is 
várják szeretettel az érdeklődőket. 

A gyereknapi hétvégére tervezett alka-
lom izgalmas időtöltési lehetőségeket kínál 
mindenkinek, hiszen nemcsak a kiállításon, 
hanem előadásokon, versenyeken, látvány-
bemutatókon és interaktív programokon is 
részt vehet a nagyérdemű, így a szervezők az 
egész család számára nyújtanak szórakozási 
alternatívákat. A Debrecen Drive ugyanak-
kor nemcsak a régió lakosai előtt nyitja ki 
kapuit, a kiállítás színes palettája országosan 
is kiemelkedővé teszi a rendezvényt, hiszen a 
járműszektor szereplői és az ahhoz kapcso-
lódó területek képviselői többek között új 
haszonjármű- és személyautó-értékesítők-
kel, streetfoodkocsikkal és egyéb speciális 

Debrecen Drive – 
Nem mindennapi seregszemle a Nagyerdőn

járművekkel egyaránt képviselik magukat, 
de a rendőrség, a mentőszolgálat, a ka-
tasztrófavédelem, a honvédség közlekedési 
eszközei is megtekinthetőek lesznek. 

Több tízezer látogatót várnak a szerve-
zők a Nagyerdei stadionhoz. A közönség 
biztosra veheti, hogy a Debrecen Drive 
mindenfajta közlekedési eszközt felvonultat, 
ezenfelül szimulátorok kipróbálására is van 
lehetőség, de autó távvezetésben és más 
ügyességi versenyeken is kipróbálhatják 
majd magukat a vállalkozó szelleműek. A 
házigazda mindkét nap Winkler róbert lesz, 
fellép az Irigy Hónajmirigy, az usNK és a 
stolen Beat, közönségtalálkozót tart a Tank-
csapda, Michelisz Norbert és a szalay Balázs 
Dakar Team, de olyan népszerű YouTube-
sztárokkal is találkozhat a közönség, mint 
Benipowa, szalai Pisti és az unfield.  

A keleti régió legnagyobb autó- és jár-
műipari eseménye tehát azokat is várja, 
akik nem kifejezetten a téma szerelmesei, 
de minőségi szabadidőtöltési alternatívákra 
vágynak. Aki viszont az érdeklődési köre 
miatt személyesen is megszólítva érzi magát, 
ne habozzon az elővételes jegyvásárlással, 
hiszen biztos lehet abban, hogy – miként a 
nagyszabású rendezvény szlogenje is mondja 
– a Nagyerdőn ott lesz minden, ami gurul. 

Bővebb információ 
a www.debrecendrive.hu weboldalon!
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TERMÉSZETESEN

5. alkalommal rendezték meg a Föld Órája eseményt a 
DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság szervezésében. 
Világméretűvé vált ez a program, mely számunkra is igazán 
kedves. A program során egy órára lekapcsolódtak a fények a 
Kossuth Kollégiumok épületeiben. A sötétség adta lehetőséget 
kihasználva élőzene, tánc és tábortűz biztosította az egyetemi 
polgárok szórakoztatását.

A rendezvényt a Föld Órája eskütételével nyitottuk, mely a 
túlfogyasztásról, energiapazarlásról szólt. tényleg nem telik 
sok időbe lekapcsolni a villanyt, kihúzni a telefontöltőt a kon-
nektorból, és még sorolhatnánk. mértékletes hozzáállással, 
megbecsülve nem megújuló energiakészleteinket, letehetjük 
unokáink fenntartható jövőjének alapköveit.

Akik saját bögrével érkeztek a programra, máris környezet-
tudatosnak mondhatták magukat. A bögréket forralt borral és 
meleg teával töltöttük meg, ha pedig ez nem lett volna elég, ak-
kor a tábortűz melege is besegített a hűvös estén. Nem kerültek 
szóba polipropilén(PP), polietilén(PE), polietilén-tereftalát(PEt) 
és ehhez hasonló nehezen  lebomló műanyagokból készült 
„egyszeri” poharak, erősítve a hulladékmentes gondolkodás 
irányvonalát.

A gyertyafényben úszó padok biztosítottak pihenési lehe-
tőséget a megfáradtaknak, némi romantikázásra is lehetőség 
nyílt. Egyed Emese nyitotta meg saját, gitárkíséretes produkció-

Nagyot ütött a Föld órája

Babyboom a Debreceni Állatkertben!

itt a tavasz és a gyönyörű napsütéses idő. Ezzel az örömhírrel együtt azonban sorra 
érkeznek az újszülött jövevények a Debreceni Állatkertbe. A néhány hete született recés 
zsiráf után gyűrűsfarkú makibébikkel ajándékozta meg a gólya az állatkert látogatóit. 
A kis csöppségek több mint 4 hónapos vemhesség után látták meg a napvilágot. Az 
életerős újszülöttek tapasztalt anyjuk szőrébe kapaszkodva töltik mindennapjaikat.

Az eredetileg madagaszkár szigetén őshonos gyűrűsfarkú makik számát főként 
élőhelyük rohamos zsugorodása veszélyezteti, melynek következtében állományuk 
jelentősen leredukálódott. A természetvédelmi Világszövetség (iUCN) által veszélyez-
tetettnek nyilvánított faj az Európai Fajmegmentési Program (EAZA EEP) keretében él 
a Debreceni Állatkertben, ahol a látogatók húsvéttól testközelből is találkozhatnak a 
mindig játékos és szórakoztató gyűrűsfarkú makikkal a Katta-sétányon.

jával az estét, a továbbiakban pedig a Kelet Brass Band együttes 
biztosította a zenét. Ahogy megszokhattuk, remek show-t 
csináltak fúvós és ütős hangszereikkel a srácok. Bár a bizottság 
egy nagy adag zsíroskenyér-ellátmánnyal készült a lelkes részt-
vevőknek energiapótló gyanánt, akik elfáradtak, nyugovóra 
térhettek a sötét, csendes kollégium falai között. Azok, akik 
pedig ezután is bírták spiritusszal, táncházhoz csatlakozhattak 
a Hortobágyi Néptáncegyüttessel karöltve. Ha valakinek nem is 
ment olyan jól a tánc, igencsak hangulatos látványt nyújtott az 
50 méteresen kígyózó „emberi lánc”.

mindent egybevetve az idei Föld Órája nagyot szólt, de remél-
hetőleg az üzenete is eljutott mindenkihez. Szórakozni, élvezni 
az életet energiatakarékosan is lehet, sőt így érdemes igazán!

Írta: Fegyveres Benjámin bizottsági tag
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Cselekvő ünnep, amely mindnyájunk jövőjéről szól. mi is ez? 
A Föld napja, amelyet minden évben április 22-én tartunk, és 
ma már világméretű megmozdulásról beszélhetünk. magyar-
országon lassan 30 éve minden évben megrendezik különböző 
programok és események kíséretében, nem másért, mint a Föld 
megőrzéséért. mára a legnagyobb önszerveződő környezeti 
megmozdulássá vált az országunkban. 

De hogy is indult el ez az egész? 
Egy amerikai egyetemi hallgató, Denis Hayes fejéből pat-

tant ki az az ötlet, hogy szervezzenek egy mozgalmat a Föld 
megóvása érdekében. Ennek ma már lassan 50 éve. Azóta ez 
a kezdeményezés világméretű mozgalommá nőtte ki magát, 
melynek során különböző országok aggódó környezetvédő 
polgárai számos rendezvénnyel igyekeznek felhívni a figyel-
met a túlfogyasztásra, a túlzott hulladékmennyiségre, a Föld 
kihasználására.

ma már tény, és tudjuk is azt, hogy a környezetünk óriási ve-
szélyben van. A Föld napja remek alkalom arra, hogy valami jót 
cselekedjünk a Földünkért. legyen ez faültetés, szemétszedés, 
környezeti nevelés, vagy bármilyen olyan cselekedet, amellyel 
jót tehetünk.

Szeretném kiemelni a környezeti nevelést mint az egyik 
legfontosabb célkitűzést, hiszen ebben az évben is számos 
köznevelési intézmény csatlakozott a mozgalomhoz külön-
böző programokkal, mint például faültetés, rajzversenyek, 
vetélkedők és így tovább. Ha megtanítjuk a gyerekeknek, fiatal 
generációknak a Föld jelentőségét az élet szempontjából, 
megmutatjuk a Föld kihasználásában rejlő veszélyeket, talán 
egész életük során óvni fogják a környezetet, és továbbadják 
majd ezt a tudást másoknak is. Elindul majd egy lánc, és mint a 
domino, elindulunk dőlni... , s ledöntjük azokat a veszélyforráso-
kat, amelyek a legnagyobb hatással vannak a Földünk jövőjére.

A kezdeményezés hatására a washingtoni Worldwatch 
institute minden évben jelentést ad ki arról, hogy milyen is a 
világ környezeti állapota. Ezt minden évben április 22-én teszi 
„A világ helyzete” címmel.

A Föld Napja Alapítvány által meghirdetett legyen minden 
Héten Föld Napja!-sorozat különböző kihívásokat tartalmaz, 
amely segítségével egy hosszú távon is fenntartható életmódra 
válthatunk, akár egymást segítve.

A Föld napja mozgalom egyik jelmondata: „Ki mondta, hogy 
nem tudod megváltoztatni a világot?”

Változtassuk meg együtt a világot! legyen minden héten 
Föld napja!

Végezetül pedig egy idézet márai Sándortól, aki remekül 
megfogalmazta, hogy nem az ember van a környezetért, hanem 
a környezet az emberért:

„Az ember, mérhetetlen gőgjében és hiúságában, hajlandó 
elhinni, hogy a világ törvényei ellen is élhet, megmásíthatja 
azokat és büntetlenül lázadhat ellenök. mintha a vízcsepp ezt 

„A Föld nem a miénk, csak kölcsön kaptuk”

mondaná: »Én más vagyok, mint a tenger.« Vagy a szikra: »Raj-
tam nem fog a tűz.« De az ember semmi más, mint egyszerű 
alkatrésze a világnak…”

Írta: Fekete Rita bizottsági tag
Forrás: Föld Napja Alapítvány

A Föld napja – április 22.



2019. április22  unideb.hu

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Gordán Péter felvétele

Boldogan fogynak az árnyak.
A másnap már megfogta
a napunk kézét,
ami lehetett jó vagy rossz…
már csak homok az óra nyakán.
Vagy néma bekezdés a lap
alján, amin sűrűn állnak
már a sorok.
Esetleg rúzsfolt
az Egyetem falán,
amit hívhatunk akár
égnek, kéknek, vagy
csak egyszerűen szépnek.
Mindegy, mert csak vendég volt,
vándorszínész, aki elköszön
és vissza se néz.
Talán holnap visszajön,
és ismét rózsafolttal
pirul tőle a rét.
És a szél megint parfümöt
párol neki…
fáról lopott mézből,
kézből csent ezüstpénzből.
Belefőzve a gitár utolsó szavát,
a kisgyerek ámulatát,
a száradó ruhát,
és a felszálló imát.
Az ibolya szirmát,
és a malac kínját,
amivel holnap végez a kés.
És a kis kő gondolatát,
akit elkap a patak.
Belefőzve mindet, amit
már megkóstolt a nemlét,
mindent… ami már lassan emlék.

Lét. Nem lét. Emlék.
Így hívják a gyöngysort,
amit a sors hord.
Ez a helyes igeragozás
a fák és a mi Atyánk nyelvén.
szelíden természetes.
Csöndes örökletes
kincs az élet…
Tincs a füzek haján,
félhang a nagy zongorán.
Maszk a lényeg arcán.
Csöndes, természetes.
szelíden örökletes könny.
Apáink könnye és anyáink
mosolya csókolja most
a horizontot.

Vásznat bont a színész,
égi vásznat… más színt kap
ilyenkor a látszat… Alkonyodik.
De ne félj, mert veled van
az ősök keze, akácszívű
nagymamák szeretete.
Most te vagy az ékszer.
A pont, a múlt és jövő álmán,
a bross a két világ ködruháján.
A te szemed most ékszer!
Légy csöndes, természetes,
szelíd és szép! Nézd,
ahogy elaszik a kék,
és boldogan fogynak el
az árnyak.

Hargitay Fadgyas Illyés:
Boldogan fogynak az árnyak
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A DESZgráfia felolvasószínház két éve indult útjára, 
a DESZínházon belül, az Okuláré nemzetközi felolvasó-színházi 
projekt sikerén felbuzdulva. Ezzel a debreceni alkotók drámái is 
könnyebben közönség elé kerülhetnek.

A felolvasószínház műfaja csak az utóbbi időkben terjedt el hazánkban, 
ma már egyre több helyen találkozhatunk vele. Jó példa erre a Csokonai 
színház Deszka Fesztiválja, melynek Nyílt fórum elnevezésű programjában 
még nem játszott kortárs drámákat mutatnak be.

Visszatérve a Debreceni Egyetemi színház DEsZgráfia program soroza-
tára, az őszi évad tovább szélesítette a havonta jelentkező programsorozat 
skáláját. Míg eddig csak debreceni szerzők drámái kerültek fel a palettá-
jukra, mostantól olyanok művei is bekerültek a programra, akiknek nem 
nyilvánvaló a debreceni kötődése, illetve a továbbiakban ez már nem is 
szempont. A helyi és/vagy DEsZes szerzők megfelelő minőségű művei azért 
ma is előnyben vannak, de már sokkal szélesebb spektrumból válogatnak. 
Ennek köszönhetően mindig van tartalékban darab, és a témák, stílusok 
is sokfélék. októberben a neves budapesti rendező-író- színész, Formanek 
Csaba három korábbi, az emberi kapcsolatokat, különösen a férfi-nő kap-
csolatokat boncolgató egyfelvonásosát (Kilövési engedély, Kadupul, Lala 
és Lili) mutatták be telt házzal, novemberben somogyi Tibor két csavaros, 
meglepetésekkel teli, hosszabb egyfelvonásosát, a Metát és a Playbacket, 
decemberben pedig a karácsonytematikát járták körül a művek, ezúttal 
három különböző alkotó művének segítségével. Jagos István róbertnek, 
a tavaly tragikus hirtelenséggel elhunyt neves szegedi alkotónak emeltek 
drámai emlékművet Evangélium című drámájának és életének utolsó nap-
járól származó Facebook-posztjainak a felhasználásával. somogyi műve, a 
#boldog családunk és szalóczy Géza egyfelvonásosa, a Háború pedig nem 
feltétlenül vidám, kritikus tükröt tartott elénk. Januárban, a vizsgaidő-
szakban szünetet tartott a program, majd februárban egyetlen másfél órás 
izgalmas vállalkozással jelentkezett, somogyi Tibor Gomb című művével. A 
szöveg egyszerre feszegetett etikai és társadalmi problémákat. A folytatásban 
volt színpadi Ki a gyilkos? játék, amelybe, eltérően a felolvasószínház íratlan 
szokásrendjétől, a közönség is bele volt vonva, már megérkezéskor, hiszen 
rögtön belecsöppentek a főhős születésnapi ünnepségébe, és egy pohárka 
bort is kaptak az inastól. A márciusi alkalmon Korcsmáros András Élet-halál 
kérdése és somogyi felújított és átdolgozott Front van című műve debütált, 
mindkettő más-más módon, de a háborúskodás természetrajzát festette le. 
A DEsZgráfiát meghívták április 9-re a Malterbe, a Tavaszi tekercs neve-
zetű művészeti programsorozatra, oda a Playback című bűnügyi játékkal 
készülnek, április 16-án pedig egy hagyományos DEsZgráfia esemény 
nyílik meg a publikum előtt, az állandó helyszínen, a DE Főépületében 
(alagsor 31). Június 19-én a Pad Fesztiválon vendégeskedik a Deszgráfia. 
Maguk a felolvasószínházon bemutatott művek jó esetben tovább fejlődnek, 
újragondolt formában jelennek meg hónapok múlva, mint Marton sándor: 
Ellenállás című darabja. De előfordul, hogy szabályos színházi előadássá 
konvertálódik, mint somogyi Tibor Bábuk című színműve. A DEsZgráfia 
csapatában mindig vannak visszatérő és új arcok, de mindegyikük mindig 
lelkesen vesz részt a próbákon, és igyekszik minél élvezetesebb módon 
eljuttatni a nézőhöz a szerző üzenetét. Ez nem pusztán felolvasás. Játszik 
hang, arc, test, van zene, jelmez, díszlet és színpadi játék. Jó esetben még a 
kézben lévő szövegről is el tudunk felejtkezni.

A DEsZgráfia, mondhatjuk, folyamatosan fejlődik, ez a sokaknak szokat-
lan, kissé hibrid műfajú színház a tanév minden hónapjában várja a nézőit, 
sőt az igazán bátrak szöveggel is kereshetik a csapatot.

(eSTé), deszinhaz.hu

A DESZgráfia új útjai



2019. április24  unideb.hu NÉZŐPONt

Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk egy hatrészes virtuális városnéző sétán Deb-
recen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert épületek, 
rejtett kincsek nyomában! Kalauzod egy bölcsészből lett 
idegenvezető és egy hobbifotós biológus lesz.

szerencsésnek mondhatjuk magunkat Debrecenben, hogy 
egyetemünk főépülete a város legszebb, legzöldebb részén, a 
Nagyerdőn található, így a tanulás és a vizsgák monotonitását a 
természet lágy ölén bármikor enyhíthetjük. A Nagyerdei parkban 
tett szabad perceket azonban néha érdemes tudatosan tervezni, 
hiszen bár a városnak ez a része nem az épített örökségről ismert, 
mégis rengeteg anekdota, történet és építészeti emlék kapcsolódik 
hozzá. Itt kutatott gyógyhatású növények után Hatvani István, 
korának európai hírű professzora, kirándult Csokonai a diákjaival, 
és mulatott a debreceni polgárság.

Ma már megszokott számunkra, hogy a Nagyerdei park az éle-
tünk szerves része, ez azonban sokáig korántsem volt így, hiszen 
a „vaderdőként” kezelt területet a város hosszú ideig kizárólag 
erdőgazdálkodásra használta, és nem állt benne más épület, csak 
egy erdészház. Az az elképzelés, hogy a Nagyerdőt parkosítsák, 
és a városiak szabadidős kikapcsolódására közsétányokat, mula-
tóhelyeket alakítsanak ki benne, a 19. század elejére nyúlik vissza. 
1815-ben jelölték ki a belvárost a Nagyerdővel összekötő sétány 
útvonalát (a mai simonyi út), majd pár évvel később az első, nem 
erdészeti célú nagyerdei épület, egy fürdőház létesítését. A ma 
régi Vigadóként ismert épület 1826-ra készült el Povolny Ferenc 
klasszicista tervei alapján. A hely ma már kizárólag étteremként 
működik, régen azonban „feredőház” is volt benne, ahol „úri” 
és közönséges fürdőszobák, fából készült fürdőkádak, valamint 
díszes táncterem és borozó is várta a kikapcsolódni vágyókat. 
A fürdőház és környéke hamar közkedvelt mulatóhellyé vált a 
debreceniek körében, akik szabadidejükben szívesen jártak ki az 
erdőbe. Az 1840-es években állítólag pünkösd hétfőn akár 10-12 
ezer ember is megfordult itt.

A debreceniek mellett idővel természetesen mások is felfe-
dezték a Nagyerdőt. A forradalom és szabadságharc eseményei 
miatt 1849 első felében Debrecenbe menekült fővárosiak szintén 
előszeretettel mulatoztak itt, annak ellenére, hogy az országban 
sorsfordító események zajlottak és maga Petőfi sem nézte jó 
szemmel a vidám mulatságokat.

A fürdő 1896-ban gőzfürdővel, 1925-ben hidegvizes úszóme-
dencével bővült, majd Pávai-Vajna Ferenc geológus eredményes 
kutatása alapján feltárt 70ºC-os hőforrásvíz hasznosítására 1932-
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ben melegvizes medencék épül-
tek, 1933-ban pedig fedett fürdő 
létesült. Az 1826-ban megnyitott 
„feredőház” az elmúlt közel kétszáz 
év alatt számos átalakuláson ment 
keresztül, ám külsején alig fogott az idő. Az új fürdő a Vigadó 
épülete körül új formában, új fürdőegységekkel épült fel 1933-ban, 
a Nagyerdei parkerdő pedig további szabadidős lehetőségekkel – 
éttermekkel, szállodákkal, stadionnal, állatkerttel és vidámpark-
kal, játszótérrel stb. – bővült. 

A debreceni termálvíz gyógyító hatásának köszönhetően 1971-
ben minősített gyógyhellyé nyilvánították Debrecent, az 1980-as 
években megnyitott a gyógyászati részleg a termálfürdővel, majd 

a szálloda, 2003-ban pedig - az országban elsőként - a fedett me-
diterrán élményfürdő. Az elmúlt években újabb „ráncfelvarráson” 
átesett fürdőkomplexum ma már Aquaticum sPA néven várja a 
vendégeket– termál- és élményfürdővel, szauna-világgal, wellness 
szigettel, gyógyászati részleggel és a fürdőegységekbe közvetlen 
átjárást biztosító négycsillagos szállodával, az ország első termé-
szetvédelmi területén, a csodálatos Nagyerdőn.

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor
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Nem, kérem, most nem Koppány vezért kell hallgatni, bár 
e cikkünk címét Torda táltostól kölcsönöztük az István a 
király rockoperából. Csupán azt kívántuk jelezni, hogy az 
alant olvasható sorokban ez alkalommal kifejezetten a 
Campus Fesztiválon fellépő magyar előadókra helyezzük 
a hangsúlyt.

Bizton állíthatjuk, hogy kevés összeszokottabb, családiasabb 
csapat létezik hazánkban a Quimbynél. Jóban-rosszban kitartanak 
egymás mellett, most tavasszal egy olyan turnét csaptak szerte az 
országban, melyen az anyazenekar mellett fellépett minden tag 
egyéb projektje is. Tudták azt, hogy ez a banda már majdnem végleg 
feloszlott a kétezres évek elején? Akkoriban még valamennyien 
nagyon tolták a bulikat színpadon kívül is, és ezt különösen Kiss 

Tibi énekes, gitáros sínylette meg, mind lelkileg, mind 
testileg. Elvonult hát egy évre a világtól egy olyan 
helyre, ahol hozzá hasonlóan besokallt arcokkal 

együtt igyekezett újra örömöt lelni az 
élet mindennapi dolgaiban. sokan 

nem adtak volna egy lyukas garast 
sem azért, hogy sikerül talpra 
állnia, de amint visszatért társai 
közé, ott vették fel a fonalat, ahol 
elejtették. Újra koncertezni kezd-
tek, és eleinte ugyan még lehetett 
érezni a kihagyást, de egyre job-
ban magukra találtak. A Kilégzés 
című album remek dalaival még 
nagyobb rajongótábort sikerült 
meghódítaniuk, és azóta töretlen 
sikerrel koncerteznek erre-arra, s 
időnként a világ más szegleteibe 

is eljutnak. Horlai Pepe barátom, a Debreceni Quimby rajongók 
szövetségének alapítója tavaly nagyon csalódott volt, amikor nem 
jöttek a Campusra. Ha jól tudom, valami petíció benyújtását is 
tervezgette a szervezők felé, de lehet, hogy abból végül nem lett 
semmi. Most viszont nagyon örül annak, hogy készülhet Lívius vic-
ces konferanszaira, Gerdesits Faszi ízes dobolására, Tibi hangulatos 
szólóira, szilárd billentyűfutamaira, Dodi szívhez szóló trombita 
szólamaira és Mikuli Feri halálpontos basszustémáira. Jegyezzétek 
fel a naptárba július 17-ét!

Egy olyan srác is jön a Campusra, aki ugyanúgy Dunaújváros-
ból származik, mint a Quimby tagjai. Horváth Tamás a sztárban 
sztár ötödik évadát nyerte meg, azóta ismeri őt az ország. Azzal 
a gesztusával sokakat megnyert, hogy nyereményéből egymillió 
forinttal támogatta a Heim Pál Gyermekkórházat. A még most 
is csak huszonhetedik évét taposó énekes zenészcsaládban nőtt 
fel, nagypapája harmonikázott, édesapja pedig jó pár bandában 
tevékenykedett, ezek közül a kilencvenes években működő Digitál 
ért el nagyobb ismertséget. Horváth Tamás Meggyfa című dalával 
megjárta a Dal 2018-at is, ám végül nem ő képviselte országunkat 
a lisszaboni döntőn. Ezen egyébként ki is akadt kissé, ekézte picit a 
zsűrit, de azóta szent a béke köztük. Kedves ismerősöm, sztenderd 
Zsülien szerint nagyon markáns és sármos előadó ő, aki láthatóan 
teljes erőbedobással dolgozik azon, hogy sikeres karriert fusson 

Magyarok, férfiak és asszonyok!

be. Mi ehhez nem tudunk érdemben hozzászólni, de szurkolunk 
a szimpatikus fiatalembernek. Az ő napja a Campuson: július 18.

Ne feledjenek el magukkal hozni esőkabátot, arra az esetre, ha 
esne az eső. Ezt csak azért említjük, mert sok-sok éve, akkor, amikor 
Cserkó utoljára lépett fel itt a Csapdával, hatalmas zuhé ömlött 
a fesztiválfalura. Zsályaközi Pötyi haverom egy szál pólóban járt 
esőtáncot az akkori nagyszínpad előtt, majd félmeztelenül futott 
egy félmaratont az akkor még álló régi stadion körül, s ezután egy 
hónapig nyomta az ágyat tüdőgyulladással. Fogadjuk meg a régi jó 
tanácsot: „Vigyázzunk, nehogy megfázzunk!”

Tudták önök, mi köze van a fiatalok körében is nagy sikernek 
örvendő örökifjú párosnak, Korda Györgynek és Balázs Klárinak 
Debrecenhez? Képzeljék, Klárika itt született a Klinikán. A remek 
hangú és svádájú Gyuri bácsi slágerei megunhatatlanok. A reptér 
finom, ironikus utalásokkal teli szövege és fülbemászó dallama, a 
Bűn, hogy várok rád romantikus felütése, a Lady N. titkokat rej-
tegető sorai máig hatnak. A slágerkirály számai örökzöldek, korra 
és nemre való tekintet nélkül megérintik az embereket. Nem csoda 
hát, hogy a Campus szervezői szerződtették a párost július 22-ére. 

Azt gondolom, ez a néhány kiragadott példa is híven szemlélteti 
azt a műfaji sokszínűséget, amit ez a fesztivál felvállal évről évre. 
ragadja meg a lehetőséget, üljön biciklire, szálljon repülőre vagy 
villamosra, és jöjjön a Nagyerdőre, hogy nagyot bulizhasson!

Gyatyel Gábor
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Pásztor szabolcs korábban a Debreceni Egyetem hallgatója, majd 
oktatója volt. Az egyetemi évek alatt alaposan megismerkedett 
a világgazdasági és globalizációs folyamatok elméleti hátterével 
és a centrum–periféria viszonyrendszer átalakulásának területi 
lenyomataival. Később még tovább szélesíthette látókörét, ugyanis 
számtalan alkalommal járt fejlődő országokban, többek között 
Afrikán belül a szubszaharai térségben (oktatóként, kutatóként 
ellátogatott a Dél-afrikai Köztársaság, uganda, Tanzánia, Kenya és 
Etiópia egyetemeire.) Abban a régióban, amely az utóbbi néhány 
évben egészen látványos átalakuláson ment keresztül. 

Miért érdekes ez az átalakulás? Cikkünk jelen, első részében 
a makroszintű változások néhány aspektusát emeljük ki, míg a 
második részben a makromutatók mögé nézünk, és a gazdasági 
átalakulás mikroszintű lenyomatait vesszük górcső alá.

A harmadik évezred elejétől kezdve figyelhetjük meg azt jellegadó 
világgazdasági sajátosságot, hogy a fejlődő és feltörekvő országok 
csoportjának GDP-növekedése rendre felülmúlja a már fejlett ka-
tegóriába sorolható országok hasonló mutatójának növekedését. 
Abban az esetben pedig, ha a leggyorsabban növekvő gazdaságok 
számbavételére vállalkozunk, a lista elején szinte kizárólag afrikai 
(például Ghána, Etiópia, Elefántcsontpart, szenegál és Tanzánia) 
és ázsiai (például India, Kambodzsa, Banglades, Vietnám) orszá-
gokat találunk. A folyamatos és tartós gazdasági növekedésnek a 
világgazdasági lenyomata egyre látványosabb, hiszen 2008 óta a 
fejlődő és feltörekvő országok részaránya a világ GDP-jéből már 
meghaladja a fejlett országok hasonló mutatóját.

A nemzetközi szakirodalomban szinte elsöprő súlyú az ázsiai 
régió tanulmányozása, de emellett azért egyre nagyobb figyelmet 
kap az afrikai kontinens látványos gazdasági növekedése is, ahol 
a korábban említett országok tartósnak tűnő, de azért rendkívül 
törékeny növekedési pályára álltak. A régió kapcsán egyre hang-
súlyosabb a demográfiai átalakulás is, melynek eredményeképpen 
már most is az afrikai kontinens rendelkezik a legalacsonyabb 
medián életkori adattal, és 2050-ra a világ minden második 18 év 
alatti lakója afrikai lesz. Az ENsZ előrejelzései szerint pedig 2100-ra 
Afrika népessége 4,4 milliárd főre növekszik. Néhány ország gyors 
gazdasági növekedése és a demográfiai átalakulásból származó piaci 
potenciál emelkedése miatt a nemzetközi szakirodalomban sokszor 
a kontinens jelentős gazdasági átalakulásáról és gyorsuló ütemben 

Átalakulóban az afrikai gazdaságok – 
Amit makroszinten látunk   1. rész

növekvő fejlődési potenciájáról esik szó. Felvetődik azonban a 
kérdés, hogy valóban erről van-e szó.

széles körben ismert tény, hogy a legszegényebb országok nagy 
része ezen a kontinensen található, így alacsony bázisról indulva 
sokkal könnyebb látványos növekedést elérni. A külföldi befekte-
tések megtérülési rátája egyelőre magasabb, a telekommunikációs, 
banki, a kiskereskedelmi szektorok és az építőipar virágzik, a kon-
tinensre pedig egyre több magánbefektetés is érkezik.

Azonban érdemes kiemelni azt is, hogy az afrikai országok világ-
gazdasági súlya még 2019-ben is rendkívül alacsony. ráadásul az 
utóbbi évtizedben még csökkent is a régió világgazdasági részese-
dése. Változóban vannak a szubszaharai térség kereskedelmi part-
nerei is, ugyanis az olyan, klasszikusnak nevezhető kereskedelmi 
partnerek súlya, mint az usA vagy az Eu, részesedése csökken, 
míg az olyan feltörekvő országok aránya, mint Kína, oroszország, 
India, Törökország, fokozatosan emelkedik. Jellegadó tulajdonság 
a kontinensen az ún. dezindusztrializáció is, amely a helyi ipar 
fokozatos térvesztését jelenti. Ez leginkább annak betudható, hogy 
Kína alacsonyabb és magasabb hozzáadott értékű termékeket is 
exportál az afrikai országokba. Ez pedig egyértelműen visszaveti a 
jövőbeli fejlődési lehetőségeket.

Nem lehet megkerülni azt a kérdést sem, hogy sok esetben a 
látványos növekedés mögött leginkább a kínaiak által finanszíro-
zott megaprojektek állnak. Ezek között a teljesség igénye nélkül a 
Mombasa–Nairobi, az Addis-Abeba–Dzsibuti, a Lagos–Calabar 
vasútvonalakat, az Afrikai unió és a Nyugat-afrikai Államok 
Gazdasági Közössége (ECoWAs) központjának építését lehet 
kiemelni. Ezek a beruházások sok esetben fejlesztési hitelekből 
történnek, és a jelenség illusztrálására egyre gyakrabban emlegetik 
az ún. adósságcsapda-diplomácia kifejezést. Ez nagyjából azt jelenti, 
hogy ha a fogadó országok képtelenek visszafizetni a kölcsöneiket, 
akkor Kína – a legnagyobb hitelező – minden lehetséges módon 
igyekszik növelni a befolyását. A gazdasági növekedés tehát való-
ban tetten érhető, de számos kérdőjelet is felvet. Ennek tükrében 
pedig joggal adódhat az a kérdés, hogy vajon mikroszinten milyen 
átalakulás történt/történik az afrikai gazdaságokban. Erről szól 
majd a következő rész.
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Európai Tanulmányút március 18-tól március 26-ig: (élmény)beszámoló a GTK-sok kilenc napos tanulmányút-
járól. Tóth Andrea, DEX Műhely írása.

Hétfőn hajnalban indult az egyetemi csapat a Böszörményi úti 
épületünktől egy emeletes busszal Nyugat-Európa felé. Az első úti 
célunk Bécs volt, ahol az oPEC székhelye található már 1965 óta. A 
Kőolaj-exportáló országok szervezete azzal a céllal jött létre 1960-
ben, hogy koordinálja a tagországok kőolaj-kitermeléssel kapcso-
latos politikáját, s azok együttes erővel hatékonyabban állhassanak 
ellen az olajpiacokon az árak csökkentésére törekvő nyomásnak.

Este már Németországban voltunk, s Ingolstadt belvárosában 
szálltunk meg. Mivel a buszon volt időnk aludni, este többen elin-
dultunk, hogy felfedezzük a várost. A késő esti sétánk alkalmával 
nyugodt, kisvárosias arcát mutatta a bajor település, másnap délelőtt 
azonban bizonyította gazdasági erejét is Ingolstadt. Itt található 
ugyanis az Audi, az Airbus, a Media Markt és a saturn központja. 
Az Audi autógyártó cég múzeumának meglátogatása került a 
programjaink közé. A tárlat az épület tetején indult, és egy történeti 
sorrendet próbált tartani. A második világháború előtti modellek 
között számtalan érdekesség akadt, a kerékpároktól a luxus limu-
zinokon át az Auto union rekordkísérletéig. A különböző korok 
újításait érdekes műszaki modelleken szemléltették, és 3D-s vetíté-
sen is részt vehettünk, ahol a gyártórészleget mutatták be nekünk.

A késő délutáni órákban egy másik híres német városba érkez-
tünk: Frankfurt am Main (Majna-Frankfurt), melyet Németország 
ötödik legnagyobb városaként tartanak számon. Európa egyik 
legfontosabb pénzügyi, kereskedelmi, kulturális és közlekedési 
központja ad otthont az Európai Központi Bank székhelyének, 
Európa egyik legnagyobb repülőterének. Frankfurtot átszeli a 

Szakmai programon 
Nyugat-Európában 

Majna, a partján múzeumok sorával találkozhatunk. A gyönyörű 
régi városrész mellett a modern, nyüzsgő városrészt is megismertük. 
Frankfurt a második világháború után a bombázások miatt szinte 
mindenhol felújításra és rekonstrukcióra szorult, így az épületek 
nagy része legfeljebb ötvenéves, de szinte mindenhol törekedtek az 
eredeti állapot visszaállítására.

Miután Frankfurt elkápráztatott bennünket, Bitburg felé vettük 
utunkat. A kedves kisvárost a Bitburger sör tette híressé, amit már 
1817 óta főznek a helyiek. A Bitburger Németország legnagyobb 
mennyiségben fogyasztott csapolt söre. Kiváló minősége az alap-
anyagok rendkívül gondos megválogatásának és a teljes gyártási 
folyamatot végigkísérő ellenőrzéseknek köszönhető. A látogatás 
során nekünk is lehetőségünk adódott a sörgyártás lépéseit meg-
tekintenünk interaktív keretek között. Ezt a programot pedig egy 
igazi német sörkóstoló követte.

A szerda estét már Belgiumban, Brüsszelben töltöttük, ahol az 
egyetemi csoport közösen tett egy sétát a káprázatos brüsszeli fő-
téren, ami 1998 óta az uNEsCo világörökségének része. A Grand-
Place már a 11. századtól Brüsszel központja volt, a teret körülölelő 
épületeket az 1400-as évektől kezdték építeni. Brüsszel az Eu és a 
NATo székhelye, itt található többek között az Európai Bizottság, 
az Európai unió Tanácsa, Európai Parlament, Gazdasági és szociális 
Bizottság. Az Európai Parlamentben fogadták is csoportunkat, ami 
mindannyiunk számára felejthetetlen élménnyé vált, hiszem élőben 
láthattunk, hallhattunk egy igazi parlamenti ülést.

A szerdai nap még egy izgalmas programot tartogatott számunk-
ra: ellátogattunk a NATo-hoz, az Európai szövetséges Főparancs-
nokság székhelyéhez (sHAPE), Monsba. A létesítmény feladata, 
hogy védelmezze a Norvégia északi csücskétől Dél-Európáig húzó-
dó területet, a Földközi-tenger teljes térségét is beleértve, és kiterjed 
az Atlanti-óceántól Törökország keleti határáig húzódó térségre is.
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utunk egyik fénypontját a francia fővárosban töltött napok je-
lentették. A szajna partján felépült város Európa egyik legnépesebb 
települése, a világ egyik vezető gazdasági és kulturális központja, a 
befolyása a politikára, az oktatásra, a szórakoztatóiparra, a sajtóra, 
a divatra, a tudományra és a művészetekre a világ négy legjelentő-
sebb városa közé emelte. A világon Párizs a legnépszerűbb úti cél 
a turisták körében, évi több mint 30 millió látogatóval. A szabad-
program során lehetőségünk nyílt felfedezni a városközpontot, 
sétálni a szajna partján, megcsodálni az Eiffel-tornyot, a Diadalívet, 
a Notre-Dame székesegyházat, a sacré Cœur székesegyházat, a 
Louvre múzeumot. Versailles-ba a csoport együtt látogatott el, hogy 
mindenkit elkápráztathasson a hely, mely XIV. Lajostól kezdve a 
francia királyok lakhelyéül szolgált.

A párizsi kikapcsolódás után vasárnap reimsben töltöttünk pár 
órát, ahol a reimsi Notre-Dame Katedrális mellett több pezsgő-
pincészet található.

Vasárnap este érkeztünk meg strasbourgba. Itt található az 
Európai Parlament, az Európa Tanács és az Emberi Jogok Európai 
Bírósága. Franciaország kulturális és történelmi városa címet vi-
seli. Az esti városnézés a hangulatos La Petite France, strasbourgi 
Notre-Dame Katedrális, Kleber tér körül igazán emlékezetes marad 
számunkra. Hétfőn szakmai programokon vehettünk részt: az 
Emberi Jogok Európai Bírósága és az Európa Tanács is várta cso-
portunkat. Mindkét helyen hasznos gyakorlati tudást szerezhettünk, 
hiszen különleges jogi eseteket mutattak be nekünk a Bíróságon, a 
Tanácsnál pedig az együttműködések elmélyítéséről, vitás kérdések 
rendezéséről hallhattunk. 

Hétfőn egy bajor városban, Landshutban szálltunk meg. Kedden 
este pedig szerencsésen, rengeteg élménnyel, szakmai tapasztalattal, 
szép emlékkel gazdagodva érkeztünk haza Debrecenbe.
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Megmozgatnak, jótékonykodnak, 
„összekötnek” – először rendezi meg 
Családi és Futónapját a Debreceni 
Egyetem Atlétikai Club. Az idén 100 
éves DEAC alighanem a város leg-
vidámabb és legsportosabb május 
elsejei programjával készül kicsiknek 
és nagyoknak a Dóczy utcai Egyetemi 
Sportközpontban.

A szervezők célja az új kikapcsolódási 
lehetőséggel az, hogy bárki belekukkant-
hasson, milyen is az élet a Debreceni Egye-
tem, illetve a DEAC nagy családjában. Aki 
futásnak is ered, nemes célért teszi. Ennek 
megfelelően beszédes szlogent választott 
a rendezvényhez a szervezőcsapat. Mond-
ván, sok minden lehet az embernek fontos, 
„DEACsalád az első”. Az egész napos vidám 
programsorozat május 1-jén 9 órakor kezdő-
dik. A szervezők minden korosztály számára 
kínálnak programokat. A gyerekeknek a 
sportolási lehetőségek mellett ugrálóvárral, 
arcfestéssel és „kincskereséssel” is készülnek 
a szervezők. A nagyobbak kipróbálhatják 
a ketrecfocit, petanque-ot, teqballt, a foci-
biliárdot, az élőcsocsót, és több DEAC-os 
sportágat is. Emellett lesz kosárlabda bün-
tetődobó-verseny, strandröpi, és több kor-
osztályban focibajnokság is. Az édesanyák 
és nagymamák zumbával „lazíthatnak”, 
míg az apukák és a nagypapák örömére lesz 
sörpong, sörcurling is.

A DEAC idei egyik kiemelt rendezvé-
nyének központi programja a jótékonysági 

A Debreceni Egyetem ultimate frizbi csapata ezüstérmet 
szerzett az egyetemi csapatok számára kiírt országos 
bajnokságon, azaz a MEFOB-on. 

Összesen kilenc csapat lépett pályára a soTE sporttelepén április 
5-én az V. ultimate frizbi MEFoB fináléján. A Debreceni Egyetem 
frizbisei eddig minden évben részt vettek a versenyen, négyszer do-
bogóra is állhattak, és most is érmes esélyekkel érkeztek a döntőre.

– A csoportmeccseket meggyőző fölénnyel nyertük. Aztán az 
elődöntőben a Corvinus már rendesen feladta a leckét, és egy vég-
letekig kiélezett derbin döntő ponttal jutottunk a fináléba, ahol a 
Testnevelési Egyetem volt az ellenfél. A döntő is szorosan alakult, de 
a budapestiek végül jobbnak bizonyultak. A 9:7-es végeredményre 
és a megszerzett ezüstéremre így is nagyon büszkék vagyunk – 
mondta el Tőzsér Tamás csapatkapitány.

A csapat névsora: Adorján Gréta, Almási Dávid, Kis Bianka 
Lilla, Komáromi Tünde, Nagy Dóra, rácz Árpád, Tóth Patrik, 
Tőzsér Tamás

Sajtóiroda – TB

Fergeteges családi és futónapra készülnek 

futás, amelyet „Nem szégyen a futás, DEAC-
os” szlogennel rendeznek meg az Egyetem 
téri campus területén. A 11 órakor rajtoló 
megmérettetésen az egyetemi klub alapítá-
sának évére utaló, jubileumi 1919 méteres, 
illetve a 3600 méteres táv közül lehet válasz-
tani. A könnyen teljesíthető távok hosszából 
is látszik, hogy ezúttal valóban a részvétel a 
fontos és hasznos. Már csak azért is, mert 
minden nevezési díjból 500 forintot jóté-
konysági célra fordít a klub. Az összegyűlt 
adományt a Koraszülött és Gyermek Inten-
zív Ellátásáért a DoTE Gyermekklinikán 

„Ezüstfrizbi”

Alapítvány részére ajánlják fel a szervezők, 
tehát az indulók egészen aprócska babák 
egészségügyi ellátását, fejlődését támogat-
hatják. A szervezők a DEAC szakosztályai 
és az egyetem hallgatói, dolgozói, valamint 
azok családtagjai mellett várják a város és 
a környező települések sportszerető lakóit 
is. A programokon bárki részt vehet, aki 
szívesen mozogna az egyetemi sportklub 
tagjaival, és szeretne eltölteni egy szép tavaszi 
napot gyönyörű, igényes környezetben, az 
Egyetemi sportközpontban.

PKZs, deac.hu
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A forduló előtt két nyeretlen csapat mérte össze tudását 
a Böszörményi úti Campus sportpályáján április 14-én. 
A Debreceni Egyetem amerikaifoci-csapata a Budapest 
Wolves 2 ellen akarta megtörni a gyengébb 
idénykezdetet.

A DEAC Gladiators gyorsan 
a kezébe vette az irányítást 
a foghíjasan kiálló Farkasok 
ellen. Gyönyörű jelenetek után 
érdemelte ki az alakulat a kö-
zönség vastapsát. A cívisvárosiaké 
volt az első támadás joga, amit 
értékesítettek is. A hazaiak 
23 yardról indulhattak, 
innen pedig Mol-
nár Gábor Boruzs 
Kevint megtalálta a 40 yardos vonal környékén, a tavalyi szezon 
legeredményesebb játékosa pedig a malacbőrrel végigloholta a 
pályát, egy 77 yardos akciót befejezve. Ezután szabó Lajos érté-
kesítette az extrát (7-0). Az eddig brillírozó debreceni védelem a 
Wolves 2 ellen is állta a sarat, így hamar visszaszerezték a támadás 
jogát az offense-nek. Ebből pedig újabb pontokat vittek fel a virtuális 
eredményjelzőre a gladiátorok, Boruzs ezúttal lendületben kapott 
el egy Molnár-átadást, és egy körülbelül 30 yardos TD-t hozott 
össze. A visszatérő szabó Lajos újfent belőtte az extrát (14-0). A 
negyed végén a Farkasok kezdtek éledezni, és egyre hatékonyab-
ban támadtak, Marczi Máté futásai nagy gondot okoztak néha a 
debrecenieknek, de Nagy Tamás még a játékrész végén leszedte a 
levegőből Tóth Levente egyik passzát.

A fordulás után Németi soma nagy futása hozta újra a vörös 
zónába a Gladiatorst. Ez az akció sem maradt szerzett pontok 
nélkül, szabó mezőnygóljával már 17-0-ra vezetett a Debreceni 
Egyetem csapata. A hazai védelem ezután rendre jó helyzetbe 
hozta a támadósort, többször sikerült kedvező mezőnypozícióban 
megkaparintania a labdát a defense-nek, Hegyi Gergő gyűjtötte 
be a 30 yardos vonalon az irányító által elejtett malacbőrt, de Kis 
Lóránt is a Wolves térfelén blokkolt egy puntot. Emellett a negyed 
végén sőrés Gergőnek is összejött egy interception. Újabb pontok 
azonban már nem születtek.

Megvan az első győzelem! 

A harmadik negyedben egy sokkal dinamikusabban támadó 
Wolves lépett a pályára. Ültek az elkapások. és a Marczi Máté–
Danku Dávid futótandem is lopta előre a yardokat. Végül szabó 
Gergő egy mezőnygóllal szépített (17-3). A Gladiators defense 
továbbra is remekelt, míg az offense játéka sokat akadozot.

A negyedik negyedben a Farkasok izgalmassá tették a mérkőzést, 
ugyanis Docsa Márton 60 yardos elkapott touchdownjával egy lab-
dabirtoklásnyira olvadt a hazai fór (17-9). A fővárosiak játékában 
pedig benne volt egyértelműen a veszély. Ám a Gladiators nem 
hagyta magát, és tovább harcolt azért, hogy eldöntse a találkozót. 
Végül a kétperces figyelmeztetés után nem sokkal negyedik kísérlet-
re nem sikerült egy vendégakció a 25 yardos vonalnál, így jöhettek 
a hazaiak. Innen pedig Molnár megtalálta a szintén visszatérő szabó 
Bálintot az end zone-ban (23-9). A végén a védelemben sőrés Gergő 
megkoronázta a csapat teljesítményét egy interceptionnel, amellyel 
egyben bebiztosította a győzelmet csapatának.

„Nem vagyok teljes mértékben elégedett, mert úgy érzem, hogy 
sokkal több van ebben a csapatban” – kezdte értékelését Hanász 
róbert vezetőedző. – „Néhány playünk egyértelműen jól sült el. 
Annak örülök, hogy végre kezdtek látszani a fejlődésnek a jelei, 
és hogy együtt tudunk dolgozni. Nagyon komoly munka vár még 
ránk a következő mérkőzés előtt, hiszen a Cowbells 2 nem lesz egy 
egyszerű ellenfél. ott figyelembe vesszük azt is, hogy az utánpótlás-
bajnokságban a döntőt elveszítettük ellenük. Viszont a Wolves 2 
elleni sikerrel megtettünk egy lépést. szeretnénk a hátralévő mérkő-
zéseinken nagyobb léptekben fenntartani ezt a fejlődési folyamatot.

Makranczi László, deac.hu

SPORt
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Csak a DEAC!
A tavaszi szezon derekánál járnak labdarúgócsapata-
ink, amelyek az elmúlt hetekben több rendkívül fontos 
találkozót is vívtak, változatos végkimenetelekkel. Férfi 
futsalosainknál tavaszi szünet van a nemzeti csapat 
mérkőzései miatt, ám női futsalosaink most sem tétlen-
kednek, s már az NB I-es indulás küszöbére tornázták 
fel magukat. Lássuk, mit tartogatott az elmúlt kéthetes 
periódus!

Egy vereség mellett egy győzelem a mérlege az NB III-as pontva-
dászatban sáfár László csapatának, amely egy meglehetősen mély 
hullámvölgyből kapaszkodott ki pár lélegzetvétel erejéig Egerben. 
A hevesi megyeszékhelyen Kerekes Krisztián kezdte meg a gól-
gyártást, idei tizedik találatát szerezve ezzel, ám bő tíz perccel rá 
már jött is a hazaiak válasza, így döntetlen állással mentek neki a 
véghajrának a csapatok, melyből a mieink jöttek ki jobban, hiszen 
Balogh Krisztián öt perccel a végső sípszó előtt mattolta az egri 
hálóőrt, hazahozva ezzel a három pontot a Dóczy József utcába.

Legutóbb azonban már nem alakultak ilyen jól csapatunk 
dolgai, hiszen a listavezető Jászberény egyetemista gárdánknak 
sem kegyelmezett: 4-0-val küldte haza fiainkat, akik így a tabella 
8. helyén állomásoznak.

Néhány hete rálépett a győztes ösvényre, s úgy tűnik, nem 
szeretne róla letérni Katona László megye I-es alakulata, amely 
már egészen a táblázat kilencedik helyéig kapaszkodott fel, s ez 
könnyedén akár hetedik is lehet, ha a bírák is úgy találják (lap-
zártánkig ebben nem született döntés). Történt ugyanis, hogy 
egy elképesztő gólváltást követően (félidő 4-4) a Kabán vendég-
szereplő egyetemistáink 5-4-es vezetéshez jutottak ellenfelükkel 
szemben, amelyek közül jó néhány labdarúgónál és szurkolónál 
is elszakadt a cérna, a mérkőzést így félbe kellett szakítani. Az 
ügy még tárgyalóasztalon, a fejleményekről később beszámolunk!

A nem mindennapi kabai derbit egy szokványosabb, Berettyó-
újfalu elleni találkozó követte. Kincses Dániel vezető találatára 
még ugyan volt válasza Jancsó Attilának, ám egy számunkra 
jókor érkezett vendég öngól, valamint rácsai Lajos utolsó percben 
szerzett gólja ismét három pontot eredményezett a mieinknek.

szintén kezdi elkapni a fonalat a DAsE gárdája is, amely hat 
nap leforgása alatt három összecsapást is vívott, ezek közül kettőt 
sikerrel, egyet kudarccal zárt. A Vámospércs elleni derbin egy 

másodpercig sem adtak esélyt riválisuknak Polyák Martinék, s 
8-0-ra múlták felül közvetlen ellenlábasukat. Ezt követően egy 
hétközi találkozón a dobogós álmokat dédelgető Nyíradony ott-
honában vizitáltak Varga Viktorék, akik épp műszakis hallgatónk 
átlövésével egyenlítettek a hajrában, ám egy utolsó percekben 
megítélt hazai büntető a mieink vesztét jelentette, így pont nélkül 
térhettek haza. Azért, hogy két nappal később szintén a 471-es 
számú útnak vegyék az irányt, csak akkor már Hajdúsámsonban 
fékezzenek és futballozzanak a helyiekkel. Vendéglátóink kétszer 
is előnyhöz jutottak, ám egyetemistáink nem adták fel, sina 
Taghipour duplájának, valamint reszler Zsolt és Haraszti Patrik 
találatainak köszönhetően 4-2-re megnyerték az összecsapást. 
Együttesünk hét körrel a zárás előtt a kieső helyek fölött, a lista 
tizennegyedik helyén állomásozik.

szintén dicséret illeti a szentes Bíró Tamás irányításával készülő 
női futsalcsapatunkat is, mely az NB II. Keleti csoportjának az 
alapszakaszát megnyerve kvalifikálta magát a felsőházi rájátszásba, 
ezzel lehetőséget adva magának a legjobbak közé való visszajutásra. 
A rájátszásba négy-négy csapat került: keletről, nyugatról egyaránt, 
akik az egymás ellen elért pontjaikat vitték is tovább. A mindent 
eldöntő találkozók közül már kettőt sikerrel is abszolváltak Üveges 
Katalinék. Először a fővárosi KrsE-Ludovika gárdáját 2-0-ra 
intézték el idegenben Tóth Nóra duplájának hála, majd itthon 
a Piliscsabai AFC-t gázolták el 9-1 arányban. Összesítésben az 
abszolút listavezetői lányaink a ligának, ám még hat rendkívül 
éles találkozó hátra van. szurkoljunk nekik, hogy sikerrel vegyék 
azokat az akadályokat is!

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
NB III: DEAC – EsMTK, 

május 5., 17:00, DEAC pálya
Megye I: DEAC II. – Nyíradonyi VVTK, 

május 18., 17:00, Agrárpálya
Megye I: DAsE – Hosszúpályi sE, 

május 5., 16:30, Agrárpálya
Férfi futsal NB I. rájátszás: 

DEAC – szigetszentmiklós, 
május 3., 18:30, DEsoK csarnok

Női futsal NB II. rájátszás: 
DEAC – FTC Futsal, 

május 4., 17:00, DEsoK csarnok
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– Nagyon színvonalas mezőny jött össze, 
elég nagy létszámmal, több mint százan 
érdekeltek a küzdelmekben. Komoly csa-
ták folytak, ugyanis ez a verseny egyben 
universiade válogató is – nyilatkozta serra 
György főszervező.

szombaton a párbajtőrözők vették birtok-
ba a pástokat, a hölgyek, az urak, valamint 
a csapatok is harcba szálltak. A férfiaknál 
Mestyanek Máté (BGE) lehetett a legbol-
dogabb, a nők mezőnyében Gonda Borbála 
(sE) nyert aranyat.

Vasárnap a férfi és női kardozókon, illetve 
tőrözőkön volt a sor, egyéniben és csapatban 
is megmérkőztek a vívók. A kardozók között 
Kovács István (BGE) bizonyult a legjobbnak, 
míg a hölgyeknél Záhonyi Petra (Kárpáti) ért 
fel a csúcsra ugyanebben a fegyvernemben. 
Csapatban az urak mezőnyében a Budapesti 
Corvinus Egyetem képviselői örülhettek 
a legjobban, a nők esetében a Budapesti 

Itthon is maradtak érmek

Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem 
hallgatói vívtak aranyat érően.

A tőrözőknél Liszkai Tamás (oE), vala-
mint Mesteri Viktória (uTE) állhatott fel 
a képzeletbeli dobogó legmagasabb fokára, 
csapatban a BME 1 (Babanics Gergely, Hári 
Máté, Kis Bogdán, Nagy Bence Balázs), és 
az oE (Csomós Flóra, Kovács Anna, sparta 
Laura) hengerelt.

A férfi párbajtőrözők között többen is 
képviselték a DE-et. Ványi Levente a tizedik 
legjobbnak bizonyult, Aranyos Gergő a 24. 
helyen zárt, Iván Dominik a 36., míg Dworkin 
Mateo a 37. lett. Tokaji Tamás (ELTE) is 
cívisvárosi, ő a 47. volt a sorban a végelszámo-
láskor. A nőknél Fedor Tamara a 13. pozíciót 
szerezte meg, dr. Telek Edina a 28., Babinszki 
Dorottya pedig a 29. helyet csípte meg.

Csapatban is indult a DE párbajtőr-
ben, mindkét nemben. A Fedor Tamara, 
Babinszki Dorottya, dr. Telek Edina és 

Gudny Kristjana összetételű női kvartett a 
hatodik lett a sorban. A Ványi Levente, Iván 
Dominik, Aranyos Gergő, illetve Dworkin 
Mateo összeállításban felálló debreceni né-
gyes szintén hatodikként végzett. Minden 
cívisvárosi induló a Békessy színeiben vív 
klubszinten.

Kardban a Debreceni Egyetemet képvisel-
ve urbán Ádám éppenhogy csak lecsúszott a 
dobogóról, a negyedik lett, mellette Morita 
shun a 9., míg Kiss Péter a 10. helyen zárt. 
A tőrözők között ketten is hazai színekben 
küzdöttek, Yotam ullman a 13., Chen Tamás 
pedig a 17. pozíciót szerezte meg. Csapatban, 
a Kiss Péter, Morita shun és urbán Ádám 
összetételű gárda szereplése bronzot ért. 
Tőrben, az Aranyos Gergely, Chen Tamás 
és Yotam ullman alkotta DE-trió ötödikként 
zárt. Az universitas váltóban a Babinszki 
Dorottya, Fedor Tamara, Kósa Anna, Ara-
nyos Gergő, urbán Ádám és Yotam ullmann 
összeállításban állt fel a DE csapata, mely 
bronzérmes lett.

Az összetett rangsorban a BME végzett az 
első helyen, az Óbudai Egyetem a második, 
míg a házigazda DE a harmadik lett.

Kiváló hangulat, és nagy csaták jellemezték a Magyar Egyetemi-Főiskolai Vívó 
Országos Bajnokságot. Kilencedik alkalommal szavazott bizalmat a Magyar 
Egyetemi-Főiskolai Sportszövetség a Debreceni Egyetemnek, a szervezők ezút-
tal a Kecskeméti János Sport Játékcsarnokban fogadták a sportos hallgatókat.
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